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Harrachov je po zimě 
opět čistý – díky akci 
Ukliďme Česko

ROZHOVOR

Hubert Rieger a Dušan Morávek: 
Na budoucnost fotbalu se díváme s obavami

Národní garda v Harrachově v roce 1938
ZPÁTKY DO HISTORIE



Harrachov je po zimě opět čistý – díky akci 
Ukliďme Česko
Harrachov se po zimě již popáté zapojil do celorepublikové kam-
paně s názvem „Ukliďme Česko“. Zatímco v Harrachově se do 
úklidu pustilo v sobotu 13. dubna 24 dobrovolníků, kteří posbírali 
160 kg odpadků po neukázněných návštěvnících, v celé České 
republice přidalo ruku k úklidu přes 65 000 dobrovolníků. Ti se-
sbírali 1 120 tun odpadků na 2 273 místech. Navíc 500 úklidů se 
konalo v předtermínech a na zbytek jara je naplánováno dalších 
600. Tato čísla jsou vyšší než za celý loňský rok. Pořadatelé ze 
spolku Ukliďme Česko a Českého svazu ochránců přírody evidují 
16 500 uklizených pneumatik, na které si letos „posvítili“. Přitom 
je dosti nepochopitelné, proč se lidé zbavují pneumatik tím, že je 
pohodí do přírody. Vždyť u nás funguje systém zpětného odběru 
pneumatik, díky kterému je může každý motorista bezplatně ode-
vzdat na jednom z 2 900 sběrných míst. Ta jsou snadno k nalezení 
na stránkách www.eltma.cz. 
I my jsme na horách pocítili, co dokáže udělat s přírodou, a přede-
vším s vodními zdroji, počasí bez potřebných srážek, a to už nyní 
na jaře. A přesto se najdou tací, kteří tuto skutečnost absolutně 
ignorují a k vodě, jež je jednou ze základních podmínek pro exis-

tenci života na Zemi, se chovají jako k nevyčerpatelnému zdroji. 
O tomto se přesvědčila například úklidová četa v hlavním městě, 
kde byl potok Botič – živá tepna centra Prahy, který je lemován 
parky, cyklostezkami, pořádně zaneřáděný třeba velkým množ-
stvím vlhčených ubrousků, jejichž nánosy pokrývaly celé břehy. 
Tyto ubrousky se mají třídit jakožto plast, určitě tedy nepatří ani 
do přírody a ani do kanalizace, kde v čistírnách zanášejí česla 
a čištění je pak velmi nákladné. A tento problém neřeší pouze 
v Praze. V Harrachově úklid probíhal v Ryžovišti, Anenském 
údolí, v okolí Mumlavy a pumptracku. Harrachovské dobrovol-
níky zahřál nejen dobrý pocit, ale i občerstvení v podobě opečené 
klobásy, chleba se sádlem či domácí medoviny. Zastupitel města 
Jaroslav Čech, který měl organizačně harrachovský úklid na 
starosti, tímto děkuje nejen všem účastníkům jarního úklidu, ale 
též Milanu Rýdlovi za dodání klobás a městu Harrachov za odvoz 
nashromážděných odpadků. Další etapa úklidu v Harrachově 
proběhla v sobotu 27. dubna. Od nepořádku byly vyčištěny loka-
lity Sachrův kopec a Mýtiny. Do úklidu se i letos zapojila, krom 
dalších 17 dobrovolníků, též starostka města Eva Zbrojová.

ÚVODNÍK

Milí Harrachováci,

kalendářní zima je už definitivně za 
námi, ta skutečná ještě občas zahrozí, 
ale příjemné jarní počasí se prosazuje 
stále intenzivněji.
Intenzivně se pracuje i na výstavbě 
jedenadvaceti pečovatelských bytů 
v budově bývalého SOUL. Práce probí-
hají podle harmonogramu a do konce 
letošního roku budou byty dohotoveny. 
Pevně věřím, že se budoucím obyvate-
lům bude nové bydlení líbit. 
Zaslechla jsem od „zasvěcených“ 
spoluobčanů zaručené zprávy o patnáctitisícovém nájemném pro 
obyvatele těchto bytů. Vězte, že dotační titul, který jsme k výstavbě 
mohli využít, stanovuje regulované nájemné, které je v současné 
době v maximální výši 57,20 Kč na metr čtvereční plochy. Další 
podmínkou dotačního titulu byla plocha bytu do 50 m2. Pouhým 
vynásobením těchto hodnot dojdeme k maximální možné výši 
nájemného. K tomu je třeba samozřejmě přičíst spotřebu energií, 
to je elektřiny, vody, plynu a případně dalších placených služeb 
(donáška obědů, pomoc s nákupem či úklidem v bytu a další). 
Tyto služby si obvykle hradí klient z příspěvku na nemohoucnost, 
který po svém šetření určuje a poskytuje úřad práce.
Po dlouhých jednáních mezi právními zástupci města a společ-
nosti Auditas došlo k podpisu dohod, které v konečném důsledku 
povedou k definitivnímu ukončení sporu týkajícího se pohledávky, 
kterou podle pravomocného rozhodnutí soudu musí město Harra-
chov společnosti Auditas S. A. v Belize uhradit.
 
Chci na tomto místě krátce reagovat na rozhovor s Tomášem  
Plocem, otištěný v březnovém Harrachovském zpravodaji. Nejsem 
to já, kdo rozdělil Harrachov na dva znepřátelené tábory. Nebyla 
jsem to já, kdo organizoval v letech 2010 a 2011 „pseudotiskové 
konference“ a různé petice, ani jsem neplnila poštovní schránky 
nepravdivým občasníkem s názvem Váš Harrachov. Mám, jako 

všichni, mimo dobrých vlastností i vlastnosti špatné, to nepopí-
rám. Co však s určitostí vím, je, že vědomě nelžu. A ti, kdo mě 
znají, to velmi dobře vědí.
V minulém HZ své názory vyjadřoval pan Dostalík. Ne já, ale pan 
zastupitel hlásá polopravdy. To, že zde byl v minulosti zájemce 
o pronájem prostor k podnikání v jedné z budov na bývalém 
hraničním přechodu, je pravda. Rada města tuto žádost schválila, 
problém však nastal v okamžiku, kdy tehdejší nájemce (společ-
nost Europartner Consulting s.r.o.) odmítl prostory městu předat. 
Než se předání uskutečnilo, došlo na tomto objektu ke krádeži 
střešní krytiny a prostory určené k pronájmu byly znehodnoceny. 
Ani písemná žádost o odkoupení bývalé budovy celnice nebyla na 
město nikdy oficiálně podána.
 
V této zimě, která byla velmi štědrá na sníh, jste možná zazname-
nali nedostatečnou údržbu běžeckých terénů kolem Harrachova. 
Tento problém netíží pouze Harrachov, ale i sousední Rokytnici 
nad Jizerou. I proto jsme se sešli na jednání s vedením Rokytnice. 
Z tohoto jednání vyplynulo, že ideální variantou pro obě obce 
bude založení společné organizace a nákup stroje, který bude 
zajišťovat úpravu běžeckých tras na cca 120 km. Obě obce by se 
společně podílely na nákladech, které při této činnosti vzniknou. 
Současně zavedeme i systém dobrovolných příspěvků na údržbu 
běžeckých tras. Zastupitelstvo města Rokytnice nad Jizerou již 
záměr budoucí spolupráce obou měst včetně příspěvku na nákup 
rolby schválilo. Zastupitelům města Harrachova budeme tento 
bod předkládat ke schválení na červnovém jednání ZM. Pevně 
věřím, že tato cesta povede ke zlepšení služeb pro občany a ná-
vštěvníky Harrachova.
Měsíc květen v Harrachově bude ve znamení úklidu po zimě. Na 
řadu přijde i oprava výtluků v místních komunikacích a poško-
zených obrubníků. Pokračujeme v rekonstrukci kina a připravu-
jeme výstavbu chodníku podél místní komunikace od křižovatky 
u lékárny směrem k pivnici “U krtka“.

P ě k n ý  k v ě t e n  v á m  p ř e j i 

Va š e  E v a  Z b r o j o v á

AKTUÁLNÍ TÉMA
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„V pytlích skončil odpad v podobě plastu, plechovek, papí-
ru, skla, ale našli jsme i zbytky kabelů, rozpadlou popel-
nici, poničené patníky po zimní údržbě nebo pneumatiky. 
Jsem moc ráda za pomoc našich sousedů i obyvatel Mýtin, 
kteří se každoročně úklidu účastní. Přece jenom cesta od 
vlakového nádraží je jednou z prvních vizitek Harracho-
va,“ dodává. Další skupina utvořená ze sportovních harra-
chovských oddílů a jejich trenérů, kde na hladký průběh 
akce dohlížel předseda Ski klubu Stanislav Slavík, se pus-
tila do úklidu běžeckého stadionu, běžeckých tratí, Kamlu 
a fotbalového hřiště směrem k Dianě. Lucie Slavíková, 
jež fungovala jako koordinátorka akce za město, k akci 
dodává: „I za velmi nepříznivého počasí se sešlo za oddíl 
běhu na lyžích 10 dětí + 2 trenéři, oddíl skoku a severské 
kombinace byl ve složení 10 dětí + 8 dospělých, fotbalový 
klub se sešel v počtu 7 dětí a 2 dospělých. Sesbíraný odpad 
se skládal převážně z PET lahví a obalů od potravin. Pneumatik při akci bylo nalezeno 9, ale během dvou měsíců se jich posbíralo 
v lesích a okolí celkem 56. Ráda bych touto cestou moc poděkovala všem zúčastněním za jejich pomoc a ochotu.“ 
Teď už je asi nejen přáním pořadatelů udržet Česko v čistotě co nejdéle a nejlépe navždy. 

L e n k a  S k r b k o v á  
s  p o m o c í  z d r o j e  u k l i d m e c e s k o . c z

Foto: L. Slavíková

Odpadek Přibližná doba rozkladu
ohryzek jablka, hrušky 16 dní
papír 4 měsíce
slupka od banánu 5 měsíců
slupka od pomeranče 1 rok
vlněná ponožka 1, 5 roku
krabice od nápoje bez hliníkové 
fólie (kefíry, čerstvá mléka)

7 let

nedopalek cigarety s filtrem 15 let
plechovka 15 let
igelitový sáček či taška 25 let  

(nové ekologické tašky se 
samorozkládacím degradabilním 
plastem 1 rok)

žvýkačka 50 let
plastový kelímek 70 let
PET láhev, plastová láhev 100 let
alobal nebo tetra-pak s hliníkovou 
fólií

100 let

jednorázové pleny 250 let
sklo tisíce let (ale možná nikdy)
polystyren desetitisíce let (ale možná 

nikdy)
struny do sekačky pravděpodobně nikdy (nové 

bio struny do 10 let)

Pro zajímavost, víte, jak dlouho se tento odpad 
běžně rozkládá? 

Foto: L. Slavíková

Foto: V. Nesvadba

Foto: achiv E. Zbrojové



Nejen harrachovští využili 
možnosti navštívit jarní 
Litoměřice
V sobotu 13. 4. se uskutečnil zájezd na výstavu Tržnice Za-
hrady Čech v Litoměřicích (dále pouze TZČ), který uspořá-
dala Kulturní komise města Harrachova. Díky podpoře města 
byla cena dopravy pro dospělé účastníky 100 Kč a pro děti 
a seniory 50 Kč. 
Akce se zúčastnilo 21 lidí nejen z Harrachova, ale i z Přícho-
vic, Jablonce a Rokytnice nad Jizerou nebo Tanvaldu. 

Na výstavě TZČ jsme měli možnost prohlédnout si a zakoupit 
květiny, dřeviny, zahradní nářadí, zahradní techniku i náby-
tek. 
Někteří účastníci zájezdu využili čas i k návštěvě centra Lito-
měřic, popřípadě k návštěvě jiných akcí či výstav konajících 
se současně s výstavou Zahrady Čech. 
Vzhledem k chladnému počasí, které v sobotu panovalo 
v Harrachově, bylo příjemné strávit celý den v teplejším kraji.  
Litoměřice, kam z Harrachova pořádáme zájezdy právě na 
TZČ nebo na podzim na vinobraní celkem pravidelně, nás 
opět potěšily a příjemně navnadily na jaro. 
Děkujeme všem účastníkům zájezdu za milou společnost. 

 
P a v l í n a  Z b r o j o v á

Trojlístek – Masarykova ZŠ a OA Tanvald
Od září 2019 nově otevíráme pro rodiče a děti se zájmem o inovativní způsob výuky třídu se sloučenými ročníky 
(1., 2., 3. třída dohromady). 
Přihlašovat se do této třídy je možné od 1. dubna 2019.

•	 Děti se budou scházet v nově rekonstruovaném prostoru budovy Masarykovy ZŠ.
•	 Prostor pro výuku bude vybaven pomůckami a členěn na pracovní koutky pro  

individuální  práci.
•	 Respektování tempa jednotlivých dětí.
•	 Individuální plánování práce.
•	 Slovní hodnocení a vedení dětí k vlastnímu sebehodnocení.
•	 Zodpovědnost, samostatnost a spolupráce.
•	 Projekty a propojování předmětů.
•	 Studium v přírodě.
•	 Učitel = průvodce. 

Pro přihlášení a bližší informace kontaktujte vedení školy (www.mzsaoatanvald.cz).

CO SE UDÁLO

 NOVINKY V OKOLÍ

POZVÁNKA

Zpráva ze ZUŠ Jablonec nad Jizerou
Vážení přátelé,
pěvecký sbor Mládí z Jablonce nad Jizerou oslaví 60 let od své-
ho založení. Tímto bychom vás rádi pozvali na výjimečný kon-
cert s hosty, který se uskuteční v sobotu 25. května od 18:00 
v KD Jablonec nad Jizerou. Po slavnostním koncertě bude 
následovat společné posezení se sklenkou a živou hudbou.
Vstupenky jsou již v prodeji v jablonecké Městské knihovně 
(tel. č.: 481 591 101, MK Jablonec nad Jizerou 291). Upo-
zorňujeme, že vstupenky je nutné rezervovat a nejpozději do 
týdne vyzvednout a uhradit. 

Předprodej: 100 Kč. Na místě: 130 Kč.
Hosté: Věra Poláchová, Ivana Housová, DPS Skřivánek,
pražský gay pěvecký sbor DOODLES.
Těšíme se na setkání s vámi!

Jana Bartoničková
ředitelka ZUŠ Jablonec nad Jizerou
web: zus.jablonec-krkonose.cz

NOVINKY Z LANOVKY
Na první květnový sváteční den zahájí svůj letní provoz lanová dráha na 
Čertovu horu a s ní se také rozběhne provoz dětského parku u dolní stanice 
lanové dráhy. Během května se děti mohou těšit na novou trampolínu.
Sportovní areál si připravil pro harrachovské děti a děti, které navštěvují 
harrachovskou základní školu, novinku v podobě celosezónní permanent-
ky na zpoplatněné atrakce v dětském parku. Jedná se o symbolický popla-
tek 100 Kč za dítě (+ 50 Kč vratná záloha na čipovou kartu) a zakoupit si ji 
můžou na základě prokázání trvalého bydliště v Harrachově nebo potvrze-
ním o navštěvování místní ZŠ v pokladně u lanové dráhy.

S A  H a r r a c h o v,  a . s .
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Z diáře starostky města

2. 4.  jednání se zástupcem SVS panem Dvořákem (rekon-

strukce komunikace v Ryžovišti),

jednání s Jaroslavem Kořínkem – starostou Desné na téma 

terénní sociální služby,

jednání s panem Hamzou – prezidentem ČBS

3. 4. účast na jednání stavební komise

4. 4. návštěva jubilanta

8. 4. jednání s panem Lánským,

účast na radě KRNAPu,

jednání rady města

9. 4. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady města,

kontrolní den – výstavba pečovatelských bytů,

jednání s vedením Rokytnice nad Jizerou

10. 4. kontrolní den – rekonstrukce kina

12. 4. účast na radě SMOK ve Vrchlabí,

návštěva jubilanta

15. 4. jednání rady města

16. 4. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady města

17. 4. jednání s paní Švejdovou – sociální pracovnicí v DD 

ve Velkých Hamrech

18. 4. KÚLK představení Křišťálového údolí

24. 4. účast na jednání Mikroregionu Tanvaldsko ve 

Smržovce,
jednání s ČEZ a panem Vodrážkou,

jednání s panem Ponikelským – Strategický plán rozvoje 

Mikroregionu Tanvaldsko

25. 4. jednání s plk. Mgr. Husákem,

jednání zastupitelstva města

26. 4. jednání VH ERN,

jednání s panem Kuhtzem a zástupci partnerského spolku 

z Luebbenu ve Spraewaldu

29. 4. jednání s paní Kovařičovou – Metrostav

30. 4. účast na jednání rady SOLK,

návštěva jubilanta

                                ( l s )

Majetkový odbor – Pečovatelské byty 
Postup prací – „Pečovatelské byty čp. 155 Harrachov“
Den 344. – 23. 4. 2019 – na stavbě se provádějí SDK konstrukce, obklady, kompletace ZTI a ÚT, malby. Probíhá broušení 
podlah. Dále se pokračuje ve venkovních úpravách jako např. venkovní opěrné stěny, komunikace, chodníky a parkovací plochy. 
Odpoledne přišli pozvaní zastupitelé města na prohlídku stavby, aby si mohli udělat představu o tom, jak daleko je dodavatel 
s celkovými úpravami vlastních bytů a zázemí. Práce jsou prováděny s mírným předstihem oproti plánovanému harmonogramu 
prací. Do 14 dnů by měli řemeslníci namontovat kotle a začít s vyhříváním stavby. Poté se začne pokládat podlahová krytina, 
usazovat kuchyňské linky apod. 

D a g m a r  S t a ň k o v á 

INFORMACE Z RADNICE

Jste členem spolku (občanského sdruže-
ní), členem jeho orgánu nebo je ve Vašem 
okolí fungující spolek?

Spolkům stanoví občanský zákoník od roku 
2014 určité povinnosti, které je třeba splnit.
Občanská sdružení podle zákona o sdružo-
vání občanů jsou od 1. ledna 2014 považo-
vána za spolky podle nového občanského 
zákoníku. Evidence občanských sdružení 
dříve vedená ministerstvem vnitra byla na-
hrazena na internetu dostupným spolkovým 
rejstříkem vedeným rejstříkovými (krajský-
mi) soudy.
Do rejstříku se o spolku povinně zapisují 
zejména jeho název, sídlo, předmět činnosti 
a údaje o členech orgánů spolku (tj. před-
sedovi, členech výboru, členech kontrolní 
komise apod.). Kromě toho je spolek také 
povinen zakládat některé důležité doku-
menty do sbírky listin rejstříku. Jde zejména 
o aktuální znění stanov, rozhodnutí o volbě 
člena statutárního orgánu (např. předsedy 
nebo člena výboru).

Smyslem vedení rejstříku je ulehčit jednání 
a činnost spolku a zpřístupnit veřejnos-
ti i členům důležité informace. Spolek 
odpovídá za to, že jsou údaje a listiny ve 
spolkovém rejstříku aktuální a úplné. Zda 
jsou údaje náležitě zapsány v rejstříku, lze 
snadno ověřit na internetu: https://or.justi-
ce.cz/ias/ui/rejstrik.
Ke změně nebo doplnění údajů ve spolko-
vém rejstříku je třeba podat návrh na zápis, 
který se podává na tzv. inteligentním formu-
láři, který je třeba vyplnit elektronicky na in-
ternetu. K návrhu je třeba přiložit zákonem 
stanovené přílohy např. stanovy, rozhodnutí 
o volbě statutárního orgánu. Návrh, tj. 
vyplněný formulář s přílohami, se podává 
k příslušnému rejstříkovému tj. krajskému 
soudu (k městskému soudu v Praze spolky 
se sídlem v Praze a středočeském kraji) 
podle sídla spolku. Návrh lze podat elek-
tronicky nebo i v listinné formě (vytištěný 
formulář je třeba podepsat a podpis nechat 
ověřit). Návrh není zpoplatněn.
Podrobnější informace naleznete na 

webových stránkách ministerstva spravedl-
nosti a portálu veřejné správy (viz užitečné 
odkazy níže).

Užitečné odkazy
Vyhledávání ve veřejném rejstříku
https://or.justice.cz/ias/ui/rejstrik
Inteligentní formulář pro návrh 
http://jdem.cz/e3x6d9
Orientační seznam příloh k návrhu na zápis
http://jdem.cz/e3yk92
Přehled rejstříkových soudů  
https://or.justice.cz/ias/ui/soudy
Způsoby založení listin do sbírky listin 
https://or.justice.cz/ias/ui/specifikaceSL
Podání do veřejného rejstříku 
http://jdem.cz/e3yk54 
Zrušení spolku  
http://jdem.cz/e3ykz7

K o n t a k t n í  o s o b a :  
M g r.  A l e x a n d ra  M c G e h e e 

t a j e m n i c e  R a d y  v l á d y  p ro  n e s t á t n í  n e -
z i s k o v é  o rg a n i z a c e ,  t e l . :  2 9 6  1 5 3  4 7 8

Informace ke spolkům a bývalým občanským sdružením



Pár otázek pro… Lucii Kučerovou a Petru 
Procházkovou

ZAJÍMÁ NÁS

V tomto čísle Harrachovského zpravodaje vám přinášíme odpovědi 
na otázky pro staronově zvolené zastupitelky města. Lucie 
Kučerová a Petra Procházková jsou důkazem, že i ženy 
mají v komunální politice svou nezastupitelnou roli 
a místo. Obě kandidovaly na zastupitelské křeslo 
za Starosty pro Liberecký kraj a obě byly zvoleny 
do této funkce již podruhé. V červnovém čísle se 
můžete těšit na zpověď Huberta Riegera a Josefa 
Slavíka.

Paní Kučerová, do zastupitelstva města jste 
byla zvolena již podruhé. Co Vás vedlo jít znovu 
do komunální politiky? 
Když jsem v roce 2014 byla oslovena k tomu, zda bych nechtěla 
kandidovat, byla to pro mne zajímavá nabídka, nová zkušenost, 
a především pak velká výzva. Nebylo mi lhostejné, co se děje kolem 
mě, a tak jsem uvítala šanci zapojit se aktivně do dění v našem 
městě. Přemýšlela jsem o tom, co by se ještě dalo zlepšit a čím bych 
mohla přispět i já. Ze stejného důvodu jsem „do toho šla znovu“. 
Prioritou pro mě zůstává zajištění a zkvalitnění zdravotní a sociální 
péče v našem městě. Tomu se hodlám věnovat i nadále.
Jste členkou sociální komise, čím se tato komise současně 
zabývá, a co má v plánu řešit do budoucna? Vy sama dokonce 
pracujete v sociální oblasti, má Harrachov v této sféře nějaké 
nedostatky, které Vás osobně trápí?
V sociální komisi působím již pátým rokem, a pominu-li pravidelné 
návštěvy jubilantů či pořádání setkání a společenských akcí pro se-
niory společně s kulturní komisí, tak se momentálně sociální komise 
nejvíce zabývá pečovatelskými byty. Záměr zřídit v Harrachově zaří-
zení pro seniory se stal skutečností. Do konce tohoto roku by pečo-
vatelské byty měly být předány a připraveny pro první zájemce (dle 
posledních informací je možné, že se klienti budou moci nastěhovat 
již počátkem září). Čeká nás tedy odborné posouzení žádostí, sociál-
ní šetření u žadatelů a zajištění terénní služby. Nedostatky? Vždy je 
co zlepšovat… Bohužel o práci v sociálních službách není moc velký 
zájem. Jedná se o časově, fyzicky i psychicky náročnou, a ne vždy 
doceněnou činnost, což ovšem není problém pouze Harrachova.
Na třetím zasedání zastupitelstva se projednávala možnost 
přípravy prodeje akcií Sportovního areálu Harrachov, a.s. 
v souvislosti s úhradou pohledávky společnosti Auditas S. A. 
Vy jste hlasovala proti záměru prodeje těchto akcií. Proč? 
Domnívám se, že chceme-li mít Harrachov jako středisko zimních 
sportů (viz snaha o rekonstrukci areálu velkých a středních můst-
ků) přijde mi nerozumné zbavovat se akcií jediného sportovního 
areálu ve městě. Město by tak ztratilo přehled o činnosti SAH a.s. 
a možnosti úzké spolupráce s tímto areálem. Raději bych přemýšlela 
o tom, jak podíl v SAH a.s. navýšit a tím i zvýšit pravomoci v rozho-
dování.
Dalším, zásadním bodem, který se projednával na třetím 
zasedání zastupitelstva, byl prodej objektů bývalé celnice 
a restaurace, které jsou nyní v majetku města. Tento návrh 
nakonec nadpoloviční většinou zastupitelů neprošel. Máte 
jako zastupitelka představu o tom, jak by mělo město naložit 
s těmito objekty? 
Prodej majetku města pokládám vždy až za tu poslední možnost. 
V Jakuszycích se rozšiřuje a modernizuje lyžařský areál, dokážu si 
představit, že by v budoucnu došlo k propojení tohoto areálu a naší 
lyžařské magistrály. V tom případě by zmiňovaný objekt byl na velmi 
zajímavém a strategickém místě, ale určitě jsou i jiné možnosti… 

Co byste ráda jako zastupitelka města prosadila z vašeho 
volebního programu (Starostové pro Liberecký kraj) 

prioritně? A myslíte, že je reálné, aby došlo k tolik 
všemi stranami zmiňovaném spojení Harrachova 

a k navázání konstruktivní spolupráce?
Jak jste již zmiňovala, pohybuji se především v ob-
lasti sociálních služeb. Za poslední roky jsem tomu 
věnovala opravdu dost času, proto jsou prioritou ony 
pečovatelské byty. Populace stárne, seniorů a nemoc-

ných přibývá a těch, kteří by se o ně mohli nebo chtěli 
starat, je čím dál méně. Mrzí mě, že se vůbec otázkou 

„spojení“ Harrachova musíme zabývat, že vnímáme 
Harrachov jako dvě protistrany. Měli bychom si uvědomit, že 

pořád je to „jen jeden Harrachov“ a podle toho se i chovat. Všechny 
nás spojuje slib voličům: Konat ve prospěch Harrachova – třeba 
s rozpory, rozdílnými názory, ale vždy s respektem, slušností k dru-
hému a zdravým rozumem pro správné rozhodnutí. Jde nám přece 
o to samé, aby město fungovalo a všem tu bylo dobře. Jsem optimis-
ta, věřím, že přijde čas, kdy se zase vše urovná.

Petro, do zastupitelstva města jsi byla 
zvolena již podruhé. Co tě vedlo jít 
znovu do komunální politiky? 
Na počátku toho všeho byla chuť 
něco dělat a být prospěšná místu, 
kde žiji. 
Byla jsi zvolena pro nové volební 
období i jako předsedkyně do ko-
mise životního prostředí a komise 
technické. Čím se aktuálně v této 
komisi zabýváte a co máte v plánu 
řešit do budoucna?
Nyní bylo období kácení a výsadby stromů, takže jsme se věnovali 
této problematice a řešili problematické porosty a stromy ohrožující 
bezpečnost lidí. Dále dopravní situaci na mezinárodní silnici z dů-
vodu rychlosti a bezpečnosti dětí u přechodu ke škole. Nyní budeme 
hledat vhodné řešení pro zklidnění dopravní situace v Anenském 
údolí. 
Na třetím zasedání zastupitelstva se projednávala možnost 
přípravy prodeje akcií Sportovního areálu Harrachov, a.s. 
v souvislosti s úhradou pohledávky společnosti Auditas S. A. 
Ty ses při hlasování zdržela. Proč? 
Ano, zdržela jsem se u protinávrhu. Co se týká přípravy prodeje, za-
tím nevidím nutnost tak činit. Je stále možnost, že se v budoucnu náš 
skanzen promění v moderní a prosperující středisko a akcie budou 
mít svoji přínosnou hodnotu pro město. Všeobecně si však myslím, 
že ke všem důležitým věcem by se měli vyjadřovat občané. 
Dalším, zásadním bodem, který se projednával na třetím 
zasedání zastupitelstva, byl prodej objektů bývalé celnice 
a restaurace, které jsou nyní v majetku města. Tento návrh 
nakonec nadpoloviční většinou zastupitelů neprošel. Máš 
jako zastupitelka představu o tom, jak by mělo město naložit 
s těmito objekty?
Bod programu zněl záměr společného prodeje bývalé celnice. Pokud 
to vnímám dobře, záměr není odsouhlasení prodeje. Správně je řeče-
no, že budovy jsou v majetku města. Bohužel pozemky pod budova-
mi a bezprostředně kolem nich jsou v majetku ÚZSVM. 
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Ty bezúplatně převedeny nebyly. Tím je prodej budov kompliko-
vaný. Pokud městu nevznikne nájemní povinnost od ÚZSVM za 
pozemky, na kterých budovy stojí, bylo by vhodné budovy si po-
nechat, jelikož je možné, že pokud se v Polsku vybuduje sportovní 
areál, může být tato lokalita potom lukrativní. Pak v tomto čase lze 
opět zapřemýšlet, jak správně s těmito objekty naložit. 
Co bys ráda jako zastupitelka města prosadila z vašeho volební-
ho programu (Starostové pro Liberecký kraj) prioritně? A my-
slíš, že je reálné, aby došlo k tolik všemi stranami zmiňovaném 
spojení Harrachova a k navázání konstruktivní spolupráce?
Pro každého každá věc může mít jinou hodnotu, v tomto případě 
nejde o mne, ale o všechny. Důležité je, že se prosazuje vše, co je 
potřebné. Pro mne je reálné úplně všechno. Ovšem Harrachov 
bude fungovat jako celek, až všichni obyvatelé budou chtít. Je to 
jen o nás. 
Konstruktivní spolupráce je perfektní pojem. Kéž by fungovala. Je 
nutno si uvědomit, že když jeden bude škodit druhému, odnese-
me si to stejně všichni do jednoho. To, že má někdo názor takový 
a onen makový, to je normální a správně. Tak to vždy bude, jde jen 
o to, se domluvit. V podstatě věci jde o to, jaké si to tady uděláme, 
takové to budeme mít. Tak všem přeji pohodu, úspěšnost a zdraví 
ve prospěch Harrachova. 

 
L u c i e  K u č e r o v é  a  P e t r y  P r o c h á z k o v é  s e  p t a l a 

L e n k a  S k r b k o v á

ZAJÍMÁ NÁS INZERCE

VELKÁ JARNÍ 
SOUTĚŽ

 
OD 13. DO 17. KVĚTNA

POSLOUCHEJTE A VYHRAJTE I VY!
 1. cena - vstupy na festival Benátská!

2. cena - přenosné DAB rádio
3. cena - prémiové krmivo pro mazlíčky zn. Primordial

RÁDIO VAŠEHO KRAJE

liberec.rozhlas.cz

LetakA5-starosta-Liberec-final.indd   1 10.4.2019   10:42:21

INZERCE

Krkonošské muzeum Správy KRNAP v Jilemnici
Výstava je otevřena od 1. března do 6. října 2019
denně mimo pondělí (8–12 a 13–16 hodin).

KAP – Zaregistrujte se na http://akce.krnap.cz/ a získávejte
informace o akcích Správy KRNAP, jak chcete a kdy chcete.

www.kmjilemnice.cz

KRAKONOŠ
Výstava

Výstava figur, ilustrací, knih a všeho, co s touto slavnou bájnou postavou souvisí.
V červenci a srpnu otevřeno do 17 hodin.

Na akcích Správy KRNAP mohou být pořizovány obrazové snímky účastníků. Svou účastí udělujete souhlas s pořizováním těchto materiálů, které mohou být použity k prezentaci Správy KRNAP na webových 
stránkách, sociálních sítích a v propagačních materiálech. V případě nesouhlasu s pořizováním těchto materiálů s Vaší osobou se, prosím, obraťte na tel. 499 456 310 nebo e-mail mluvci@krnap.cz.

Bájný duch hor

POZVÁNKA

Hledáme brigádníky 

na vyklízení chalupy 
v Harrachově, 

na DPP, 80 Kč/hod, 
max. 5 hod. denně

Severočeské muzeum v Liberci 

770 127 548, 
777 558 785



Hubert Rieger a Dušan Morávek: Na 
budoucnost fotbalu se díváme s obavami
Harrachov je sice střediskem zimních 
sportů, ale dá se tu hrát třeba i fotbal. 
A harrachovští fotbalisté, ti malí, ale 
i velcí, si nevedou vůbec špatně. O tom, 
s jakými problémy se harrachovský 
fotbal potýká, se dozvíte z rozhovoru 
s místopředsedou fotbalového oddílu 
Hubertem Riegerem, který předtím 
působil v klubu jako hráč, trenér, 
funkcionář, a trenérem žáků Dušanem 
Morávkem. Z tohoto rozhovoru se také 
dozvíte, kdo se z harrachovských odcho-
vanců dokázal prosadit i ve fotbalu vyšší 
úrovně nebo zda za Harrachov hrály 
někdy fotbal ženy či dívky. 

Jak to vypadá s budoucností fotbalo-
vého klubu v Harrachově? Řeší i váš 
klub problém s nedostatkem malých 
fotbalistů?
Hubert Rieger: Ano, na budoucnost 
fotbalu se dívám s obavami, vzhledem 
k nedostatku mladých fotbalistů. Staří 
dosluhují a mladých je málo. Problémem 
je nechuť mladých lidí sportovat. Jak se 
dozvídám od kolegů z jiných klubů, je 
tato situace ve většině obcí úplně stejná.
Potýká se harrachovský klub i s nějaký-
mi jinými problémy – třeba co se týče 
financí, sponzorů, zázemí apod.?
Hubert Rieger: Zázemí máme tady  
v Harrachově pěkné a jsem za to velice 
rád. S financemi je to horší a opět stejně 
jako v jiných obcích  jich máme málo. 
Myslím, že do sportu obecně jde od státu 
méně peněz, než by si výchova mládeže 
sportem zasloužila. Pamatuji doby, kdy 
byl na každý zápas venku vypraven auto-
bus, a tak s námi mohli jezdit i fanoušci, 
pak i na hřišti byla atmosféra jiná. Kopač-
ky nám zaplatil oddíl, stejně tak dobrou 
večeři po zápase, dali jsme si pivko, roze-
brali zápas, pochválili se nebo si vynadali 
a byli jsme všichni více semknutí, a to je 
v kolektivním sportu velice důležité.
Dnes musíme hodně šetřit, jezdíme svými 
auty za své pohonné hmoty, po zápase 
se tým tak nějak rozprskne a často se na 
pivku ani nesejdeme. Je to hodně jiné, než 
to bývalo.
Hlavního sponzora máme Pavla Dolen-
ského, který nám všemožně pomáhá, 
a Martina Demla, který nám dodává 
vynikající uzeniny do fotbalového bufetu.
Jinak všichni, kdo se okolo fotbalu mužů 
pohybují, pracují zcela zdarma a na úkor 

svého volného času.
Díky patří Romanu Bergmannovi, Pav-
lovi Davidovi, Vencovi Veselému, Láďovi 
Horáčkovi, Pavle Bergmannové a i mé ženě 
Jitce, která pere každý týden dresy a stará se 
o fotbalový bufet. Samozřejmě vypomáhá 
více lidí nepřímo, např. pan Kettner nám za-
půjčil gril a výčepní zařízení do bufetu, pan 
Kroupa zapůjčil bombu, která je nutnou 
součástí výčepního zařízení apod. Bez těch-
to pomocí bychom to vše měli ještě složitější, 
protože na nákup těchto věcí nemá oddíl 
dostatek peněz.
Od kolika let mohou hrát děti fotbal 
v Harrachově?
Dušan Morávek: Od první, druhé třídy, ale 
teď tam máme třeba i jedno dítko, které 
chodí ještě do školky. Záleží vždy na dítěti 
(úsměv). Ale s těmi úplně malými ještě 
samozřejmě na zápasy nemůžeme. 
Kolik žáků máte registrovaných  
v harrachovském klubu? A jde o děti 
pouze z Harrachova, nebo jsou v klubu 
i děti přespolní?
Dušan Morávek: Teď máme jedenáct regis-
trovaných hráčů a dva z nich dojíždí z Ro-
kytnice. Z Rokytnice k nám dojížděli celkem 
čtyři kluci, dva to ale už zabalili a dva budou 
muset skončit kvůli věku, protože děti 

v soutěži mladších žáků mohou hrát pouze 
do 12 let. Takže tito kluci už by správně 
také neměli hrát, ale jelikož v jabloneckém 
okrese není soutěž starších žáků, tak nám 
svaz povolil výjimku a v každém mančaftu 
mohou být ještě dvě děti narozené v roce 
2005. Jinak by situace byla ještě horší.
A hráči mužstva jsou pouze Harracho-
váci, nebo i tam hraje někdo z přespol-
ních?
Hubert Rieger: Za mých mladých let 
hráli převážně kluci z Harrachova a to se 
projevilo i na počtu harrachovských fa-
noušků při zápasech. Dnes je situace jiná, 
harrachovských hráčů je málo, a proto 
musíme tým doplňovat přespolními hráči.
Kolikrát týdně máte trénink a jak tré-
nink dětí vypadá?
Dušan Morávek: Trénink máme dvakrát 
týdně, v úterý a ve čtvrtek. V sobotu 
máme zápasy. V červenci a srpnu je volno, 
to jsou děti většinou někde na prázdni-
nách, a začínáme v druhé polovině srpna, 
protože od začátku září se hraje opět 
soutěž. V zimě trénujeme dvakrát týdně 
ve školní tělocvičně a jezdíme na halové 
turnaje, většinou do Železného Brodu, 
a musím říct, že ani tady děti rozhodně 
svými výsledky ostudu neudělaly. Mezi 
týmy, jako jsou např. z Jablonce, Liberce, 
Mladé Boleslavi, Turnova či Semil, si 
vedly velice dobře. Jednou druhé místo, 
dvakrát třetí místo, dvakrát zde byl vy-
hlášený jako nejlepší brankář turnaje náš 
harrachovský a dvakrát jako nejlepší hráč 
turnaje také od nás z týmu. Takže i mezi 
takto velkými městy se naši harrachovští 
kluci neztratili. 
Vaši svěřenci si tedy vedou dobře, je to 
tak? 
Dušan Morávek: Každým rokem je to 
lepší a lepší. Postupně jsme se vypra-
covali z posledních pozic na ty přední. 
V loňském roce jsme skončili nejlépe. Po 
základní části jsme skončili druzí ze sed-
mi. Po přidání dalších zápasů (nadstavby) 
jsme teda spadli na místo třetí z devíti 

– to už nám chyběli hráči, protože někteří 
měli volno, někteří měli ještě jiné spor-
tovní aktivity (skokani, běžci, biatlon) 
a fotbal mají jako druhý sport. Při této 
příležitosti bych chtěl poděkovat rodičům 
dětí, kteří skvěle spolupracují s klubem, 
a městu Harrachov za každoroční dotaci 
do žákovského fotbalového oddílu. 
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Jak jste se vůbec k trénování dětí 
dostal?
Dušan Morávek: Díky tomu, že dříve 
hráli fotbal oba mí kluci. Přede mnou 
žáky trénovali Marek Michálko s Láďou 
Horáčkem, kteří mě k sobě vzali s tím, 
že když vezmou do týmu mého mlad-
šího syna Michala, budu jim pomáhat 
s tréninky. Jejich kluky, co pak skončili 
za mladší žáky, vozili do jabloneckého 
Baumitu a tím jako trenéři v Harracho-
vě skončili. Takže jsem na trenérské 
pozici nakonec zůstal sám a teď mi 
s trénováním už pět let pomáhá můj 
syn David. Respektive trenérem je už 
teď spíš on. Sám připravuje tréninky 
a já mu už jenom vypomáhám a zaři-
zuji věci kolem zápasů. Na zápasy pak 
kolikrát ani nemůžu kvůli pracovní 
vytíženosti jet, takže i tam už většinou 
jezdí syn. V době, kdy mi syn začal 
s trénováním vypomáhat, mu ještě 
nebylo 18 let, proto jsme museli mít 
vedoucí, kterou se stala Katka Rot-
roeklová, jejíž synové hrají též fotbal. 
Takže ona je tím dalším člověkem, bez 
kterého by to také nešlo. A musím říct, 
že i teď by se nám ještě na trénování 
nějaký pomocník hodil. 
Pokud by se našly děti, které by měly 
zájem hrát za Harrachov fotbal, na 
koho se mohou obrátit?
Dušan Morávek: Na webových 
stránkách Jiskry jsou uvedeny veškeré 
informace včetně kontaktních údajů 
na mě. Určitě bychom další děti uvítali, 
protože dohrajeme jarní zápasy a děti, 
které dostaly výjimku, budou končit 
a pak další dva hráči budou končit také 
kvůli věku. Potřebovali bychom dát 
dohromady tak 10–12 dětí – ideálně 
ročníky 2007–2008.  
Když se vrátím nazpět k mužstvu – jak 
ti si vůbec vedou? Jak prozatím vypadá 
jejich jarní sezóna a který z klubů je pro 
ně nejtvrdším oříškem?
Hubert Rieger: Momentálně jsme v ta-
bulce na 6. místě s tím, že máme oproti 
ostatním mužstvům méně odehraných 
zápasů, ty jsme odehráli zatím tři, se dvěma 
prohrami a jednou výhrou. Na prohrách 
se významně podílel momentální nedosta-
tek hráčů. Že by byl nějaký klub vyloženě 
oříškem, bych neřekl, spíše určitá rivalita 
panuje mezi námi a Jablonečkem a snad 
i Hamry (úsměv), ale bereme to sportovně. 
Je to spíš takové to špičkování.
A jak vypadá takový klasický harrachov-
ský fotbalový trénink mužstva v jarní 
a podzimní sezóně a jak třeba v zimě?
Hubert Rieger: Tak jaro a podzim trénu-
jeme na hřišti, a to jednou týdně. Účast na 

trénincích je různá, někdy se sejdou kluci 
ve vysokém počtu, jindy zase přijde hráčů 
málo. Je to dáno tím, že spousta kluků 
podniká a pracuje ve firmách a nemohou se 

vždy uvolnit tak, jak by si přáli.
Zimní tréninky bývají spíše individuální, 
někteří si chodí kopnout do tělocvičny 
základní školy. Na konci zimy pak využívá-
me hřiště v Desné, kde mají techniku pro 
odklízení sněhu z umělé trávy na hřišti.
Vzpomenete na někoho z harrachovských 
odchovanců, který se dokázal prosadit ve 
fotbalu vyšší úrovně?
Hubert Rieger: Jednoznačně Míla Kousal, 
syn výborného fotbalisty, trenéra a kama-
ráda Milka Kousala. Míla ochutnal ligu ve 
Viktorii Plzeň a hrál i v zahraničí. Zmínil 
bych i Lukáše Halamu, který také okusil 
ligový trávník, a to v Blšanech.
Byly mezi hráči fotbalu v Harrachově 
ženy či dívky? Pakliže ano, jak si vedly?
Hubert Rieger: V Harrachově oddíl žen 
jako takový nikdy nehrál. Před lety byl po-
kus založit ženské mužstvo, holky chodily 
trénovat, ale pak to nějak vyšumělo.
Z dam hraje fotbal na vyšší úrovni Milena 
Chlupová. Začínala zde mezi harrachov-
skými žáčky, tedy s kluky, a nyní hraje za 
Slovan Liberec.
Určitě jste i Vy fanoušek i některého 
z profesionálních týmů. Takže klasická 
otázka pro fanoušky fotbalu: Sparta, 
nebo Slavia? A preferujete přímou účast 
na zápase, nebo si raději zajdete na fotbal 
do hospody, či dokonce zůstáváte doma 
a fandíte z pohodlí domova?
Hubert Rieger: Fotbal mám rád obecně 
a nejsem ani Sparťan, ani Slávista. Šarvát-
ky mezi fanoušky těchto týmů, které kolem 
mě probíhají, jsou pro mě úsměvné, ale rád 
se zasměju, co kluci na sebe vymyslí. Když 
se hraje liga, preferuji, a tudíž i fandím 
regionálním týmům, jako je Jablonec nebo 
Liberec.
Na fotbal si rád zajdu do naší oblíbené 
hospůdky „na pražák“ (restaurace Praha), 
kde s ostatními „trenéry“ (a že jich tam 
někdy je – úsměv) koukáme na zápas. Jindy 
se podívám na zápas doma, ale tam není ta 
správná fotbalová atmosféra.
V červnu v Harrachově proběhne již 
tradiční akce „Pomáháme fotbalem“. Na 
co se mohou návštěvníci této akce těšit 
tentokráte?
Hubert Rieger: Tak toto je otázka spíše 
pro Tomáše Vašíčka nebo pro Tomáše Ploce, 
kteří tuto akci organizují. Fotbalisti pouze 
propůjčí hřiště a pomáhají tím, že hrají jako 
hráči v jednotlivých týmech.
Jsem rád, že se sejde tolik lidí, kteří vynaloží 
spousty svého času a energie, aby alespoň 
troškou vypomohli našim handicapovaným 
spoluobčanům. Organizátorům patří 
veliký dík a klobouček dolů.

L e n k a  S k r b k o v á

Všechny fotografie: archiv D. Morávka
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STŘÍPKY ZE ŽIVOTA ŠKOLY

DUBEN 2019
Zápis budoucích prvňáčků
Dne 3. 4. 2019 se v prostorách školy konal zápis 
budoucích prvňáčků pro školní rok 2019/2020. 
Děti se zúčastnily motivačního pohovoru, během 
kterého si povídaly s paní učitelkou, zpívaly, 
recitovaly, kreslily a vyzkoušely si nenáročné 
aktivity, se kterými se setkají na začátku 1. třídy. 
Za odměnu si odnesly knížku, omalovánky 
a drobné dárečky vyrobené dětmi ze 4. třídy. 
V budoucí 1. třídě pravděpodobně přivítáme  
9 prvňáčků a na všechny se už těšíme.

L e n k a  V y t r v a l o v á

Školní závod ve slalomu na 
lyžích
Ve středu 3. dubna 2019 proběhl každoroční 
školní závod ZŠ Harrachov ve slalomu na lyžích. 
Závod proběhl za krásného jarního počasí na 
perfektně upravené a připravené sjezdovce 
u DOPLIKU. Závodu se zúčastnilo celkem  
78 žáků, kteří závodili v 10 kategoriích: 1. třída, 
2.–3. třída chlapci a dívky, 4.–5. třída chlapci 
a dívky, 6.–7. třída chlapci a dívky, 8.–9. třída 
chlapci a dívky a kategorie snowboard. Slavnost-
ní vyhlášení výsledků proběhlo tradičně ve školní 
tělocvičně v pátek 5. 4. 2019 dopoledne. Srdečně 
děkujeme sponzorům a spolupořadatelům závo-
du: Komisi pro sport a mládež při MěÚ  
Harrachov, dále paní Lukáškové a paní Lisiča-
nové LISSPORT Harrachov. Děkujeme rovněž 
Sportovnímu areálu Harrachov a.s. a jejich 
zaměstnancům za kompletní servis při pořádání 
akce. Za postavení tratě slalomu a zajištění časo-
míry závodu děkujeme lyžařskému klubu Harran-
ti, jmenovitě panu Konopkovi a panu Moravcovi. 
Poděkování patří i zúčastněným učitelům ZŠ.

P e t r a  Š e b e l k o v á ,  
I v a n  B o h a t ý

Přednáška o houbách
Ve čtvrtek 4. dubna 2019 přijel do naší školy 
pan Jaroslav Malý, fotograf. Připravil si pro naše 
žáky přednášku o houbách, kterou doplnil svými 
pěknými fotografiemi. Své vyprávění přizpůsobil 
stáří žáků, a tak svou přednášku měli žáci 1. až 
3. třídy, pak žáci 4. až 7. třídy. Žáci se dozvěděli 
spoustu zajímavostí, např. že mezi léčivé houby 
patří i hřib žlučník – usušený a rozdrcený může 

sloužit jako lék na žaludeční obtíže. Překvapila 
je i informace, že houba Phlebopus marginatus, 
rostoucí na Novém Zélandu, může vážit až 32 kg 
a průměr klobouku má asi 60 cm. Pan Malý dá-
val žákům otázky, na které někteří žáci znali od-
pověď. Ti pak byli odměněni drobnou sladkostí. 
Fotografie pana Malého si můžete prohlédnout 
na http://www.naturatlas.cz/

P e t r  K r o u p a

Hrabání krkonošských luk
Začátek dubna je obdobím, kdy se krkonošská 
krajina probouzí z dlouhého zimního spánku. 
Aby vzácné rostliny, které se zde vyskytují, 
mohly prosperovat, je třeba jim trochu pomoci.
A tak se v úterý 9. dubna starší žáci naší školy 
již potřetí zapojili do akce KRNAPu, která se 
snaží zlepšovat podmínky rostlinám tím, že se 
hrabáním odstraní loňská tráva a listí, čímž 
rostliny mohou rychleji vyrůst a rozšiřovat se 
v lokalitě svého výskytu. Takové lokality jsou 
v Harrachově dvě – v Anenském údolí láká tu-
risty pohled na rozkvetlou louku plnou šafránu 
bělokvětého a na Ryžovišti se zase velmi daří 
zvonku českému. Žáci se do hrabání zapojili 
s vervou a po odvedené práci následovala za-
sloužená odměna ve formě opékání špekáčků.

L u c i e  Tě š í n s k á

Dopravní hřiště
V pátek 12. 4. 2019 se na dětském dopravním 
hřišti v Košťálově uskutečnily ostré testy našich 
mladých cyklistů. Žáci 4. ročníku základní školy 
v Harrachově absolvovali dvě kola zkoušek 
z dopravní způsobilosti, aby získali svůj první 
„řidičský“ průkaz cyklisty vydávaný minister-
stvem dopravy ČR. Zkoušek se účastnilo celkem 
16 žáků. V prvním kole se prodírali písemným 
testem, který obsahoval 20 otázek z dopravních 
předpisů, včetně dopravních značek a křižovatek. 
Dovolit si mohli maximálně 6 trestných bodů, 
a to se počítalo dohromady i s kolem druhým, 
což byla praktická jízda na kole podle dopravních 
značek a křižovatek pod dohledem instruktora. 
Všichni žáci absolvovali zkoušky úspěšně, a tím 
obdrželi na své jméno průkaz cyklisty, který si 
mohli ihned odvézt domů. Paní ředitelka školy 
a celý pedagogický sbor všem žákům gratuluje 
a přeje mnoho šťastně ujetých kilometrů. 

M a r t i n  V š e t e č k a

Ještědská hlídka
Dnes 16. 4. se uskutečnilo místní kolo ORP 
Tanvald, terénní závod pětičlenných družstev, 
doplněný brannými disciplínami. Závod se 
uskutečnil v kempu Tanvaldská kotlina. Bran-
ného závodu se z naší ZŠ účastnily dvě hlídky. 
V hlídce 7. ročníku nás reprezentovali Kmo-
níčková Veronika, Lukášková Viktorie, Slavík 
Martin, Jon Matěj, Chmelař František. V hlídce 
9. ročníku nás reprezentovali Pánková Andrea, 
Jon Marek, Konvalinka Jiří, Pilař Ondřej, Klo-
bouček Adam. Na trati čtyřkilometrového běhu 
bylo 7 stanovišť: střelba ze vzduchovky, hod 
granátem na cíl, vědomostní test, lanová lávka, 
zdravověda, topografie, army test. Po sčítání 
výsledků naše hlídka 9. ročníku skončila na  
2. místě a postupuje do krajského kola v Hrádku 
nad Nisou, které se koná 10. 5. 2019.

I v a n  B o h a t ý

Biologická olympiáda
Dne 16. 4. 2019 se na gymnáziu U Balvanu 
v Jablonci nad Nisou konalo okresní finále 
biologické olympiády žáků 8. a 9. tříd. Naši 
školu ZŠ Harrachov reprezentovaly žákyně 
Nela Bohatá a Mariana Grísniková. Mája jako 
nováček v této soutěži obsadila pěkné 9. místo 
z 21 účastníků. Nela po loňském druhém místě 
letos zabojovala a obsadila 1. místo. Oběma 
děvčatům gratulujeme a Nele přejeme hodně 
štěstí v kole krajském, které se uskuteční v květ-
nu v Liberci. 

P e t r a  Š e b e l k o v á

Výtvarná soutěž
Metodické sdružení 1. stupně uspořádalo 
v březnu a dubnu výtvarnou soutěž žáků  
1. stupně, která se koná každé dva roky a střídá 
se pravidelně se soutěží recitační. Tentokrát na 
téma: Co je mi nejmilejší. Do soutěže se zapojili 
všichni žáci 1. stupně. Nejprve proběhla třídní 
kola, potom kolo školní. Výkresy hodnotili žáci 
2. stupně. V každé kategorii byly odměněny 
nejhezčí výkresy. Nejúspěšnější malíři obdrželi 
diplomy a drobné ceny.

Výsledky soutěže:
Kategorie – 1. třída:

1. místo Patricie Tarábková

2. místo Izabela Kočíbová

3. místo Lukáš Michalička

Kategorie – 2. a 3. třída:

1. místo Adéla Kloboučková

2. místo Nella Kunstová

3. místo Eliška Lodínová

Kategorie – 4. a 5. třída:

1. místo Jakub Uman

2. místo Tina Banič

3. místo Lucie Krametbauerová

Všem, kteří se umístili, blahopřejeme a přejeme 
mnoho výtvarných úspěchů.

I v a n a  P o r t y k o v á
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CO SE UDÁLO

Domov Maxov 
Domov Maxov se nachází v obci Horní Maxov v Jizerských 
horách nedaleko od Lučan nad Nisou a Jablonce nad Nisou. 
Domov Maxov nabízí úžasné zázemí pro osoby se zdravotním 
postižením. Při mé návštěvě jsem si prohlédla, co všechno jsou 
schopni klienti domova vytvořit. 
Nejprve jsem za doprovodu paní Lenky Pospíšilové navštívila 
malířskou dílnu. Přivítali mne tři muži, kteří seděli za stoly 
a tvořili. Jeden kreslil na papírovou tašku motýla, druhý na 
čtvrtku domečky a třetí, jak jsem se později dozvěděla, maloval 
na plátno Karlův most. Srdečně mi vše vysvětlovali a ukazovali, 
co vše je jejich práce a co všechno umí. Jejich tvorba je nádher-
ná a od srdce. Co kus to originál, nikdy nenamalují nic stejně. 
Malířská dílna nabízí různé produkty – papírové a látkové taš-
ky, hedvábné šátky, obrazy, ať už na plátně nebo na dřevěných 
destičkách. Kresby je možné zakoupit i na keramickém hrnečku 
či talířku. 
Druhou zastávkou 
byla dílna tkal-
covská, která se 
nachází v budově 
s názvem Salaš. 
Celkem zde pra-
cuje 14 uživatelů, 
každý den se 
zde vystřídá cca 
5–6 osob. Za mé 
návštěvy se jich 
sešlo 5. Čtyři muži 
a jedna slečna. 
Nemohla jsem 
uvěřit, že muž 
sedící hned proti 
mně je nevidomý. 
Tkal podsedáky 
na židle s takovou 
lehkostí a přesnos-
tí, neuvěřitelné. Další dva muži seděli 
u velkého stavu a dělali koberečky. 
Pan Pavel vidí opravdu málo a vůbec 
nic neslyší, ale práce mu pod rukama 
přibývá neskutečným tempem. Slečna 
dokončovala tašku přes rameno a další 
muž připravoval ruličky z papíru, aby 
z nich později mohl uplést košíčky. Bylo 
vidět, že i když své výrobky nevidí, mají 
radost z toho, že se někomu jinému líbí 
a je o ně velký zájem. 
Hned za dveřmi se nacházela třetí dílna, 
a to košíkářská. Používají převážně 
pedig, který je pružný a na přípravu 
méně náročný než vrbové proutí. Také 
je ohebnější a pracovníkům se s ním 
lépe pracuje. Dva muži měli právě 
rozpracované velikonoční košíky, jeden 
s modrým a druhý s oranžovým zakon-
čením. V této dílně se vyrábí také misky, 
tužkovníky, obaly na květináče, stínidla, zvonečky, andělíčci 
a mnoho dalších užitečných předmětů.
Za rohem se nacházela poslední dílnička, a to keramická, kde 

mě přivítali opět dva muži. Jeden pán trhal látku na čtverce 
a druhý pán tyto čtverce počítal. Muž sice počítat neuměl, ale 
měl k tomu obyčejnou destičku, na které je nakresleno deset 
čtverců. On je tam naskládá a udělá hromádku, asistentka pak 
spočítá pouze hromádky a uloží je do krabice. Pro někoho je 
to možná směšné, ale mně to v tu chvilku přišlo jako úžasný 
nápad. Pán byl spokojený, že paní asistentce může pomoci. 
V keramické dílně mě zaujaly zvonkohry, opět každá jiná 
a každá svým stylem krásná. Dole se nacházela další velká mísa 
s nožičkami a další tvary, které nelze ani popsat. Vše připraveno 
na další zvonkohry. Spousta hrnečků, hadů, kočiček a různých 
postaviček. Zde jsem našla práci pána, kterého jsem potkala 
v první dílně. Jeho často se opakující dílo je „modrý slon“. Jed-
nou je namalovaný, podruhé vymodelovaný z hlíny. 
V dílnách se pracuje 5 dní v týdnu. Všichni mají pevnou pra-

covní dobu, jak mi vysvětlovala paní 
Lenka, učí tím klienty pracovní morálce 
a disciplíně. Stejně jako v klasickém 
zaměstnání se musí omluvit, když 
nepřijdou do práce. Cílem domova je, 
s podporou a pomocí asistentů, zajistit 
obyvatelům fyzickou a psychickou so-
běstačnost a v co největší míře je zapojit 
do běžného života společnosti. 
Domov jsem navštívila, protože jsem 
chtěla najít originální dárky, které nikdo 
nemá. Vím, že Harrachov je proslaven 
sklářstvím. Tyto výrobky samozřejmě 
také máme v rámci propagace města, 
ale… Určitě jsem zde našla, co jsem 
hledala. Také jsem poznala úžasné lidi, 
kteří neměli to štěstí se narodit zdraví, 
ale jsou úžasní a pracovití. 
Děkuji kolektivu za umožnění návštěvy 
a vy se můžete těšit na jejich výrobky 

při dřevosochání nebo při příjezdu Krakonoše 2020, kam se už 
moc těší. 

L u c i e  S l a v í k o v á

foto: L. Slavíková
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Milí čtenáři,
v dubnu se rozdávaly literární ceny Magnesia litera a knihou letošního roku se stal rozsáhlý román Hodiny z olova od Radky 
Denemarkové, který najdete i u nás v knihovně. Od 9. do 12. května bude v Praze na Výstavišti probíhat největší knižní veletrh 
v ČR Svět knihy, kde se můžete pokochat novými tituly, setkat se svými oblíbenými spisovateli nebo si zajít na autorské čtení. 
Příležitost pohovořit si nebo si nechat podepsat knížku ale budete mít i blíž. Dne 21. 5. od 17 h v kulturním domě v Rokytnici 
nad Jizerou totiž pořádá besedu autor historických románů, spisovatel Vlastimil Vondruška. V podvečer 16. 5. vás zvu pro změ-
nu do harrachovské knihovny na přednášku o irisdiagnostice, kde se z oční duhovky dozvíme všechno o našem zdraví. 
Přeji krásné knižní jaro! Michaela Holmerová

Detektivní romány
A. Conelly – Noční směna
S. Brown – Nízký tlak
Thriller
J. Karika – Trhlina
Společenské romány
R. Denemarková – Hodiny z olova
A. Cima – Probudím se na Šibuji (Objev roku 
Magnesia Litera 2019)
Historické romány
S. Ebert – Tajemství porodní báby
S. Ebert – Osudy porodní báby (2.)
Román pro ženy
J. Caplinová – Kavárna v Kodani
Zpovědi sportovců
F. Suchan – Bez frází: životní příběhy sportov-
ců jejich vlastními slovy

Biografie
W. Isaacson – Leonardo da Vinci
Populárně-naučné publikace
T. Havlíčková – Klíč k rodině aneb Manuál 
k dětské duši
W. Jenett – ADHD: porucha pozornosti s hy-
peraktivitou, 100 tipů pro rodiče a učitele
Dobrodružný příběh pro děti
E. Blytonová – Správná pětka: V pasti
Příběh se šťastným koncem
K. Davies – Zapomenuté jehňátko
Dívčí komiks
Delaf – Pupíky 8: Ex, grogy a rock´n´roll!
Dvojjazyčný pohádkový příběh
Z. Žádníková Volencová – Ve znamení motýla 
(In the Sign of Butterfly)

NOVÉ KNIHY

Kate Davies – Zapomenuté jehňátko
Už celý týden prší a malý Ben se raduje, že nebude muset do školy. Právě bylo vyhlášeno 
nebezpečí povodní. Hladina nezadržitelně stoupá a Ben si všimne, že na pastvině, kterou již 
voda zaplavuje, uvízlo jehňátko. Podaří se zachránit zmoklého trosečníka a vrátit ho k jeho 
mamince? Krásný příběh o lidech s dobrým srdcem, kteří pomáhají zachraňovat zvířátka.

Záludné březnové hádan-
ky správně vyřešili všichni 
soutěžící: O. Gábor, 
A. Polívková, F. Stejskal, 
H. Dvořák, N. Lukešová, 
M. Jirouš, H. Jiroušová, 
N. Hřebenová, O. Martin. 
Gratuluji!

Na květen jsem pro děti 
připravila vědomostní 
kvíz plný pořekadel.

SOUTĚŽ PRO DĚTI

NOVINKY Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY

NOVINKY

Radka Denemarková – Hodiny z olova 
Do osudu několika rodin odlišných generací z evropských zemí i sociálních vrstev zasáhne 
tatáž rozhodující věta. Český podnikatel, jeho manželka a dospívající dcera, ruský diplo-
mat, francouzský literát, studentka kaligrafie, kuchař a řada dalších hrdinů. A jejich rodin-
ná traumata, krize středního věku, vyhoření nebo puberta. Poutníci a cestovatelé, kteří 
odjeli do Číny, aby si uklidili ve svém životě, ale jejich svět se dál rozpadá. Něco nenávrat-
ně ztrácejí a sami nejsou s to to pochopit. Hledají pevný bod v minulém životě, ale nevědí, 
na co si vzpomenout. Rozsáhlý román inspirovaný autorčinými pobyty v Číně, který vyhrál 
cenu Kniha roku Magnesia Litera 2019.

Walter Isaacson – Leonardo da Vinci
Touha vědět víc než ostatní ho poháněla k vý-
znamným objevům. Tvořivý fantasta, umělec 
s duší vědce i kontroverzní osobnost - tím vším 
byl Leonardo da Vinci. Uznávaný autor biografic-
kých knih Walter Isaacson se vydává po stopách 
tohoto mimořádně talentovaného člověka, jehož 
myšlenky zůstávají po řadu generací zahaleny 
tajemstvím. Čtenářům tak přibližuje intelektuál-
ně bohaté prostředí renesanční Itálie a okolnosti 
vzniku Leonardových nejslavnějších děl, přičemž 
vychází z umělcových poznámek i nově objeve-
ných faktů.
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DUBEN: AKCE  V KNIHOVNĚ 

POZVÁNKA DO MĚSTSKÉ KNIHOVNY

Čtenářská anketa
V jaké poloze se vám čte nejlíp?

16. 5. od 17 h beseda s praktickou ukázkou 
Co je irisdiagnostika aneb jak se dá z oční duhovky vyčíst 
zdravotní stav člověka? Beseda volně navazuje na březnovou 
přednášku o psychosomatice a její součástí je možnost indi-
viduální diagnostiky oční duhovky pomocí iridologické mapy 
a lupy za 800 Kč (oproti běžným 1 000 Kč). Přednášející Lucie 
a Jindra Krákorovy z Natur Apatyky, vstupné dobrovolné.

Skřítek záškodník
V harrachovské knihovně řádí skřítek 
záškodník. Naprosto speciální (a samozřej-
mě tajnou) metodou jsme ho pojmenovali 
Atohen. Je malý, má zelené tělíčko a místo 
nohou vidličky. Z obličeje mu trčí dlouhý 
nos, špičaté uši a z pusy černé zuby. Oči má 
červené a na hlavě se mu jako hadi kroutí 
fialové vlasy. Vysloveně fešák. Je to trochu 
trouba a nešika, rád si vymýšlí, ale jinak je 
to veselá povaha. Žije v lese a do knihovny 
leze malou škvírou jen na noc. Spí ve své 
oblíbené knížce. Má rád horory, detektivky, 
ale i pohádky o Krtečkovi. Mluví vlastním 
jazykem a rozumí i lidské řeči, i když se před 
lidmi stydí. Taky si rád zpívá a maluje. A co 
dělá v knihovně? Plave mezi regály, čte si, 
pouští si písničky na počítači a chroupe oba-
ly. Ne však na knížkách s velkými písmenky, 
aby si nevylámal zuby. Jeho máma je obryně 
a je hodná. Má ráda pořádné bichle, kouří 
a okusuje stromy. Občas s ní Atohen jezdí na 
chatu, kterou mají v Úvalech (to je vesnice 
u Prahy), ale radši si hraje se svými kamará-
dy – dalšími skřítky a zvířátky v lese.

A jak dopadla naše první lekce TVŮRČÍHO PSANÍ?
V knihovně jsme se s dětmi sešli na začátku dubna u příle-
žitosti Mezinárodního dne dětské knihy. Fantazie se rozjela 
na plné obrátky, takže vám můžeme předvést naše společné 
spisovatelské veledílo. Berte ho prosím s humorem, jelikož 
jsme si i my při jeho vytváření užili spoustu legrace! 
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ZE SPORTU

Jak vypadala letošní zimní sezóna u běžců?
Zimní sezóna prosinec 2018–2019 běh na lyžích – tréninkové pří-
pravy a závodů se zúčastnilo 20 členů, od přípravky až po dorost. 
Liberecký kraj vypsal 5 závodů veřejných, 5 pohárových, 2 přebory 
kraje. Celostátní pořádané svazem – 2x Český pohár (Jablonec 
a NMNM), 1x MČR NMNM a finále HNT NMNM.
Dne 12. 12. 2018 proběhl první trénink na lyžích a 16.– 22. 12. 
soustředění na Jizerkách na CHATĚ PYRAMIDA. Tradičně dobré 
sněhové podmínky, příprava probíhala na krásně upravených 
tratích Jizerské magistrály. 
Letošní sněhové podmínky byly bezva, ani žádná obleva. Závod-
ní tratě byly upravované sportovním areálem a městem v rámci 
jejich možností. Letošní časté sněžení doprovázené větrem je pro 
udržování tratí vždy problém. Vítr během několika minut stopy 
zafouká a dalším problémem byly popadané větve i celé stromy 
pod váhou namrzlého sněhu. Je nesmyslné porovnávat úpravu 
tratí s Jakuszycemi. Harrachov je závislý na sjezdových tratích a ty 
jsou u nás špičkové. Vždyť poslední lyžování v Čechách je právě 
u nás. 
V Jakuszycích stojí 3 rolby, a jakmile začne padat sníh, hned vyrá-
žejí upravovat tratě. A v tom je ten rozdíl. 

Výsledky Liberecký kraj 5 závodů – žactvo: 
Markéta Kmoníčková  13. místo
Marek Černý    19. místo
Michal Vaněček     3. místo
Amálka Jeníková   22. místo 
Roza Majorová   20. místo
Filip Čermák     3. místo 
Jakub Uman     3. místo
Verunka Kmoníčková    5. místo
Věra Vaněčková   13. místo
Sára Čermáková   11. místo
Kačka Majorová   22. místo 

Oddíl SKHA LK celkem 7. místo, startovalo celkem 20 oddílů.
Celostátní republikové: 
Český pohár: 
žákyně Sára Čermáková 3 km VT – 40. místo, 80 startujících 
děvčat.

Štafeta 2x 3 km KT Liberecký kraj 22. místo, 40 štafet.

ČP a MČR – Ondřej Pilař – dorostenec, 12 republikových 
závodů, celkové 14. místo – 35 startujících. 

Hledáme nové talenty finále NMNM žactvo:
Jakub Uman 2 km VT 2. místo – 60 startujících kluků, štafeta 
2x2 km LK 5. místo, 30 štafet 
Veronika Kmoníčková – 2 km VT 13. místo – 81 startujících
Věra Vaněčková – 2km VT 41. místo – 81 startujících
SKHA štafeta 2x2 km KT – 9. místo, 39 štafet

Přípravka: Kamila Kmoníčková, Nella Vašíčková, Aneta a Ali-
ce Pilařová, Nikola Lukešová, Štěpán Vaněček. Nejvíce závodů 
Kamila a Štěpán – oba mají medaile.

V sobotu 6. 4. 2019 došlo k ukončení sezóny s rodiči v nových 
buňkách. Letos končí školní docházku Veronika Votočková, Bára 
Vetrová, Jesika Tulková, Ondra Pilař. Každý dostal na rozlouče-
nou skleněný pohár s přáním. Ondra odchází na sportovní gym-

názium do Jilemnice, běh. Rodiče byli seznámeni s letní tréninko-
vou přípravou, začínáme od 1. 5. prvním soustředěním ve Starých 
Splavech v termínu 23.– 29. 6. a druhé proběhne začátkem srpna. 
TJ Jiskra převzala klíče a odpovědnost za nové společné sportovní 
zázemí. Já za sebe a za všechny děti, které ho využívají, i ty které 
ho budou využívat v budoucnu, děkuji městu a všem, co pořízení 
tohoto zařízení podpořili pro harrachovské děti.

Z a  o d d í l  b ě h u  Ve n c a  a  E l i š k a 

Dále chci poděkovat za sebe a za rodiče Vencovi za skvělou 
práci, kterou odvedl, a jsem ráda, že se můžu od tak skvělého 
člověka, trenéra učit a posouvat děti dál k lepším výsledkům. 

Eliška Krčková            

I oddíl běhu se zúčastnil akce „Ukliďme Česko“

Foto: archiv oddílu SKHA
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ZE SPORTU

Seriál závodů Českého poháru žactva v biatlonu měl v zimní 
sezóně 2019 na programu čtyři zastávky. Odstartoval v polovině 
ledna v našem městě. Do Harrachova se celostátní žákovské zá-
vody vrátily po 3 letech. Je kuriozitou, že to z celé letošní sezóny 
byly jediné závody odjeté na přírodním sněhu.
Ve čtyřech věkových kategoriích (12, 13, 14 a 15 let) bojovalo 
248 závodnic (jejich kategorie jsou 
označené jako W12, W13, W14 a W15) 
a závodníků (kategorie chlapců jsou 
označené M12–M15). Z našeho klubu 
SKP Harrachov se do prvních celostát-
ních závodů zapojilo pět reprezentantů. 
V sobotu 19. 1. se závodilo ve sprintu 
klasicky, v kategorii W13 zvítězila Vale-
rie Křížová a 12. místo obsadila Natálie 
Martinková. V kategoriích starších ža-
ček obsadila 15. místo Andrea Pánková 
(W14), 13. místo Eliška Seidlová (W15) 
a 18. skončil Tomáš Seidl (M12). Jedna 
medaile zůstala v Harrachově i v neděli 
20. 1., kdy se konal sprint se skupino-
vým startem klasickou technikou, a to 
opět zásluhou Valerie Křížové, která 
tentokrát získala bronzovou medaili za 
3. místo. 8. místo obsadila Natálie Mar-
tinková, 10. místo Andrea Pánková,  
17. Eliška Seidlová a 20. byl Tomáš 
Seidl. Druhý závodní víkend Českého 
poháru žactva proběhl v nedalekém 
Jablonci nad Nisou. Tentokrát se 
závodilo volnou technikou. V sobotu 2. 
2. se uskutečnil závod ve sprintu. Druhé 
vítězství v sezóně si připsala Valerie 
Křížová (W13). Mezi dalšími závod-
nicemi svých kategorií byla Natálie 
Martinková 26., Andrea Pánková 15. 
a Eliška Seidlová 13. V neděli 3. 2. se 
konal dovednostní závod v biatloncros-
su. V něm byla nejlepší z našeho klubu 
Andrea Pánková (W14), která skončila 
těsně za medailovým umístěním na  
4. místě. Do desítky nejlepších v pořadí 
svých kategorií se ještě vešly Natálie 
Martinková (8. místo) a Valerie Křížová 
(10. místo). Eliška Seidlová skončila 12.
Třetí dvojzávod Českého poháru proběhl 
v Letohradě, malém městečku v podhůří 
Orlických hor, v termínu 16. a 17. 2. 
Oba závody, sobotní vytrvalostní i neděl-
ní sprint, se jely v areálu Šedivecký lom 
na umělém sněhu klasickou technikou. 
Z obou závodů putovala do Harrachova 
bronzová medaile zásluhou Valerie Křížové (W13). Daleko od 
medailového zisku nebyla ani Andrea Pánková, která obsadila 
v sobotu 5. a v neděli 4. místo. V sobotu i v neděli se dobře 
umístily i Eliška Seidlová (8. a 14. místo) a Natálie Martinková 
(20. a 21. místo). 
Vrcholem a zároveň závěrem sezóny Českého poháru bylo Mis-

trovství České republiky, které se konalo druhý březnový víkend 
(8.–10. 3.) ve Vysočina aréně v Novém Městě na Moravě. Na 
programu mistrovství byl v pátek štafetový závod dvojic volnou 
technikou, v sobotu závod s hromadným startem volně a nedělní 
sprint klasicky. I zde se všechny tři závody odjely na umělém 
sněhu za velmi těžkých podmínek – ve větru a dešti a při teplo-

tách vysoko nad bodem mrazu. Na 
mistrovství republiky se kvalifikují 
jen ti nejlepší závodníci z celé České 
republiky. V Novém Městě jich 
startovalo 192 z 25 oddílů zastupu-
jících všechny kraje České repub-
liky, v Českém poháru celkově se 
v žákovských kategoriích účastnilo 
345 závodníků z 36 biatlonových 
klubů.
Závodníci SKP Harrachov získali 
na MČR tři medaile. U všech tří 
byla Valerie Křížová. Společně 
s Natálií Martinkovou dosáhly na 
stříbrnou medaili ve štafetě mlad-
ších žákyň, sama pak získala stříbro 
v závodě s hromadným startem 
a bronz ve sprintu. Andrea Pánková 
s Eliškou Seidlovou obsadily ve 
štafetě starších žákyň 12. místo. 
V závodě jednotlivců obsadila 
Andrea Pánková 16. místo v závo-
dě s hromadným startem a 9. ve 
sprintu, Natálie Martinková pak 11. 
a 18. Eliška Seidlová se rozloučila 
s žákovským biatlonem 13.  
a 15. místem.
Valinka Křížová dosáhla nejlepšího 
umístění i v celkovém pořadí Čes-
kého poháru, ve kterém skončila na 
druhém místě z 54 klasifikovaných 
závodnic. Celkové prvenství jí utek-
lo o 0,20 bodů. Andrejka Pánková 
skončila v nejlepší desítce, když 
obsadila celkově 9. příčku. Také 
Eliška Seidlová (15. místo) a Natál-
ka Martinková (18. místo) skončily 
celkově v první třetině startovního 
pole svých kategorií.
Chtěl bych touto cestou moc podě-
kovat všem rodičům (za pomoc při 
závodech a soustředěních, budo-
vání zázemí pro buňky, ubytování, 
aj.) – jmenovitě rodině Pánkových 
Seidlových, Martinkových, Vašíčko-

vých, Svobodových, Konvalinkových 
i dalším členům klubu SKP. Velký dík patří i našim sponzorům 

– David sport a Hotel Karolína.
Největší gratulace však patří hlavně děvčatům za jejich krásné 
výsledky, kterých si moc vážím a za bojovnost také Tomášovi 
Seidlovi. 

Tr e n é r  J a n  Z a p a d l o

Harrachovští biatlonisté přivezli z MČR v Novém Městě na Moravě 
tři stříbrné medaile

Všechny fotografie: archiv SKP Harrachov
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PŘIŠLO DO REDAKCE

Kdy bude Harrachov zase světový?
V roce 2018 to bylo už 110 let harrachovského lyžování. Místo 
abychom všichni slavili, jsme smutní. Chloubu Harrachova – lyžařské 
můstky nám zavřeli a po celou sezónu na nich nikdo nesměl skočit. 
Tolik velikých závodů jsme za ta léta v Harrachově uspořádali, kolik 
výborných závodníků, reprezentantů ČSR a ČR tady vyrostlo! A na-
jednou by měl být konec? Tomu nevěřím. Pojďte se mnou vzpomínat. 
Jen od roku 1945 zde vyrostli tito závodníci: bratři Lenemayerové, 
bratři Riegrové, E. Thomas, Zd. Gyalog, běžci Hadrava, Janoud, Jon.
Od roku 1948 – 2 lyžařské oddíly: DSO Tatran a Jiskra Harrachov. 
Melich, Nüsser, Janoušek, Bulín, bratři Denkovi, Lukeš, Okuliár, 
Stuchlík, Šablatura, B. Rázl, Slavíkové, Motejlek, Ulrych, Farský,  
Kutheil a běžci Žanta, Lukešová, Dvořák, Jeník, Hadravová,  
Kubicová, Jirků, Průchová.
V roce 1954 je v reprezentaci severské kombinace Melich, Nüsser, 
Janoušek, Kubica, Šablatura. Ve sjezdu J. A E. Čermákovi a Dudev. Po 
roce 1960 zde začíná nová generace závodníků: bratři Rázlové, Tomáš 
a Antonín Kučerovi, kořenovský Rýgl.
Období od roku 1970 – vedle Lenemayera je spousta dobrovolných 
trenérů – K. Farský, Šablatura, bratři Slavíkové, K. Biemann, 
J. Semrád. Závodníci: bratři Novákové, L. Šablatura, Zd. Janouch, 
Hnykové, Vl. Hlava, Fr. Zeman, Petr Rieger, Eva Hořejší, Fr. Střelec, 
Vokřínek.
V 80. letech vyrostla další generace výborných závodníků: Tomáš 
a Pavel Plocovi, Petr Lisičan, Václav Korunka. Jako trenér začínají  
J. a Ant. Rázlovi, J. Horáček, Čuřík, Remsa. Vyrostli a trénovali takoví 
borci jako Malec, Höhnl, Polák atd.
Vyrůstá další generace výborných závodníků: M. Kučera, J. Rázl, 
bratři Jiroutkové, Vl. Šmíd, D. Soldát, Rázlovi, Robert Chlup, Jitka 
Slavíková, Veronika Plocová, Konvalinka.
Mezi léty 1995–2010 jsou v reprezentačních družstvech tito závodníci 
z Harrachova: Jiroutek, J. a L. Hlavovi, Ant. Hájek, Cikl, sdruženáři: 
M. Kučera, Vl. Šmíd, M. Šablatura, O. Vaculík, Berka, Paseka, Javů-
rek, Aleš Vodseďálek, Tomáš Slavík, T. Cígler, Jan Vodseďálek,  
Fr. Vaculík, Mir. Dvořák.
V současnosti tu vyrostla výborná parta sdruženářů v juniorském 
družstvu: O. Pažout, Vytrval, D. Zemek, Fr. Slavík, L. Daněk,P. Šabla-
tura, ve SL Holík, Háček.
Tuto zimu, i když jsme v Harrachově uspořádali jen 2 závody pro ty 
nejmenší na Kamlu, získali naši závodníci na MČR 7 medailí, o ně 
se zasloužili: Lomnice n. P.: 2x zlato Jiří Konvalinka, stříbro Tereza 
Koldovská, Harrachov: Bára Štěpánková stříbro a bronz, I. Masopust 
bronz, Sczyrk 2x stříbro J. Konvalinka a Marta Křepelková. Velkou 
radost nám udělala Tereza Kmochová, která na MČR ve slalomu 
v kategorii žen se umístila na 1. místě. Gratuluji.
Ve dnech 4.–6. 3. jsem byl na MČR ve skoku v polském Sczyrku jako 
stylový rozhodčí. Když jsme přišli k můstkům, všude beze sněhu. Jen 
3 můstky výborně upravené, na všech se dalo skákat a starají se o ně! 
Když jsem přišel do Harrachova – sněhu na můstcích až k bednění – 
všude by se dalo trénovat. A to byl jen sníh napadaný. Ještě 1. 4. je na 
můstcích snad 20 cm sněhu! A nikdo si neskočil!
Tuto zimu jsme v Harrachově uspořádali jen 2 závody na Kamlu. Jinak 
každý rok se zde na všech můstcích závodilo snad každou neděli od 
prosince do konce března. Po roce 1945 to byl Pohár harrachovských 
skláren a Pohár kongresového můstku. Od roku 1954 se po 13 let 
pořádali mezinárodní závody ve SL, SK i BL. Účast: Finsko, Švédsko, 
Norsko, NDR, Polsko, Sovětský svaz. Mezitím spousta MČR od žáků 
až po veterány. Od roku 1979–1992 jsme společně s Libercem pořá-
dali Turné Bohemia na můstku P90 SP a EP.
V 80. letech min. století bylo rozhodnuto, že můstek pro lety na lyžích 
bude v Harrachově. Tak Mil. Bělonožník za asistence Ludvíka Šab-
latury začínají hledat místo na Čerťáku pro tento mamuťák. Velikou 

zásluhu měl i Fr. Havlíček. Začalo se stavět a budovat. 1. týden letů se 
uskutečnil v termínu 27.–30. 3. Celkově vyhrál Steve Collins (CAN), 
2. Armin Kogler (AUT) – ten vyrovnal i světový rekord 176 m,  
3. Tom Levorstad (NOR).
V roce 1983 (17.–20. 3.) jsme pořádali 7. MS v letech. Celkově za  
3 dny vyhrál a stal se mistrem světa Klaus Ostwald, 2. Pavel Ploc,  
3. Matti Nykënen (FIN). Harrachovský závodník Pavel Ploc překonal 
světový rekord výkonem 181 m. Máme největší a nejmodernější můs-
tek. Všichni nám blahopřejí. Další SP v letech jsme uspořádali v 1985, 
1989, 1996, 1999, 2008, a 2012. MS v letech 1983, 1992, 2002, 
2014! SP se uskutečnily i na můstku K120: 1996, 1997, 1998, 2000, 
2004, 2005 a SP v sev. kombinaci 2003, 2004, 2006. V roce 1993  
MS juniorů v SL, SK a běhu na lyžích.
Od roku 2014 se na velkých můstcích v Harrachově neskákalo, ale 
areál středních můstků byl stále využíván. Ať to byly žákovské závody, 
závody veteránů, všechna MČR ve SL a SK pro všechny kategorie. 
Posledních 6 let i mezinárodní závody juniorů YOUTH CUP. Do roku 
2016 se skákalo i na hmotě. Je nám všem líto, že je konec. Kdo a kdy 
rychle rozhodne a Harrachov bude zase světový?
Ještě závěrem – v městečku s 1 500 obyvateli vyrostlo tolik výborných 
sportovců. Je to také tím, že tu jsou výborné sněhové podmínky a vždy 
zde byli nadšenci pro tento sport. Často jdu na návštěvu k L. Šablatu-
rovi, je to jeden z nás, který byl od 50. let minulého století u všeho – ať 
jako závodník, trenér, rozhodčí velkých mezinárodních závodů. Je 
také velmi smutný, ale věří, že až mu bude v roce 2024 100 let, bude 
vše v pořádku a uskuteční se MS v letech. 

S l a v í k  Wo l f ,  l y ž a ř s k ý  r o z h o d č í

Trenér Dalibor Motejlek s partou nadějných harrachovských
skokanů a sdruženářů v roce 1993

Trenér Dalibor Motejlek s partou nadějných harrachovských
skokanů a sdruženářů v roce 1993
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ZE SPORTU

Mistrovský titul je v Harrachově!

Foto: archiv T. Kmochové

Po dlouhých 12 letech, co Terka Kmochová 
závodí v mezinárodní kategorii FIS, a neko-
nečné sérii stříbrných, bronzových a bram-
borových medailí, se jí konečně povedlo ve 
Špindlerově Mlýně získat titul Mistra České 
republiky ve slalomu!

„Mám velkou radost, že se mi podařilo po 
dlouhé době přivézt titul právě do Harracho-
va a navázat na mistrovské tituly harrachov-
ské lyžařské legendy Honzy Čermáka (1965, 
1966),“ říká úspěšná harrachovská závodni-
ce. Dále dodává: „Moc děkuji všem fanouš-
kům za podporu, kterou mi vyjadřujete při 
milých náhodných setkáních v Harrachově 
a na Facebooku.“
A Terka nezapomíná se slovy díků ani na 
ostatní: „Další velké díky patří harrachov-
skému skiareálu a všem „klukům z Čerťáku“, 
kteří mi umožnili exkluzivní tréninky v prů-
běhu celé zimy na „harrachovském ledovci“ 
(nemusela jsem nikam cestovat – úsměv), 
a to právě před mistrovstvím republiky a svě-
ťákem ve Špindlu. K motivaci mi přispěly 
i děti z Harrantů. Při společných trénincích 
jsem se musela hodně snažit, abych dětem 
byla správným příkladem a ukázala jim, jak 
se má co nejlépe lyžovat.“

INZERCE
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

V církevním kalendáři je u data 16. květen uveden sv. Jan Ne-
pomucký. Je to jeden z mála českých světců, který byl uctíván 
i v zahraničí. Od konce 17. století byl velmi často malován, 
vytesáván z kamene nebo vyřezáván do dřeva – stal se nedíl-
nou součástí českého baroka. Ještě dnes ho můžeme vidět na 
zídkách kamenných mostků přes říčky a potoky, na křižovat-
kách cest nebo u silnic. Vzorem pro řadu dalších se stala socha 
z pražského Karlova mostu.
Jan Nepomucký bývá zobrazován většinou jako stojící postava 
v kanovnickém rouchu, s černým čtyřhranným biretem na 
hlavě, s krucifixem a palmovou ratolestí v ruce. Skoro nikdy 
nechybí pět hvězd okolo jeho hlavy. Podle pověsti je zahlédli 
rybáři ve vodě, a tak našli Janovo uto-
pené tělo. Že by byl Jan Nepomucký tak 
špatný plavec? Řekne si možná ten, kdo 
o něm jaktěživ nic neslyšel. Vzdělanější 
jedinci však vědí, že byl v roce 1393 na 
rozkaz krále Václava IV. mučen a umí-
rající shozen z Kamenného mostu do 
Vltavy (dodnes je toto místo označeno 
červenou mramorovou deskou).

Ihned po smrti byl Jan považován za 
mučedníka a začaly se o něm vyprá-
vět legendy. Nejznámější je ta, že byl 
zpovědníkem královny Žofie, manželky 
Václava IV., a odmítl králi prozradit její 
tajemství, které se dozvěděl při zpově-
di. Nic nevyzradil ani na mučidlech, 
a proto byl utopen. Když byl začátkem 
18. století v rámci příprav na svatořeče-
ní otevřen ve svatovítské katedrále jeho 
hrob, byl prý v lebce nalezen zcela nepo-
rušený jazyk jako zázračný důkaz. Tento 
příběh se rychle šířil, protože zachování 
zpovědního tajemství oceňovala nejen 
církev, ale i obyčejní věřící. Jan Nepo-
mucký byl svatořečen v roce 1729.

Už okolo roku 1600 byl pokládán za 
jednoho z patronů české země. Měl 
ale trochu smůlu v tom, že jeho kult 
prosazovali habsburští panovníci jako 
protiklad tradici svatého Václava, patro-
na české země, a proto ho někteří vlas-
tenci neměli rádi. Mezi prostým lidem 
byl však oblíben. Byl ochráncem kněží 
a zpovědníků, stal se patronem mostů, 

lodníků, vorařů, mlynářů a dalších profesí. Lidé věřili, že je 
sv. Jan Nepomucký ochrání také před povodněmi. Z četnosti 
povodní v posledních letech ale soudím, že se dnes k němu už 
nikdo moc nemodlí. A pokud jde o pranostiky, lidovou jsem 
našla jenom jednu: „Kdo o svatém Janě len zasívá, stébla zdéli 
lokte mívá.“ Tu druhou vymyslel spisovatel Karel Čapek: „Na 
svatého Nepomuka umrzne ti nos i ruka.“ Novodobě je sv. Jan 
Nepomucký prý i patronem řidičů a měl by bdít nad bezpeč-
ností na silnicích.
Tak až 16. května budete projíždět okolo nějaké sochy 
sv. Jana Nepomuckého, nezapomeňte ho zablikáním světly 
nebo zahoukáním pozdravit!

Na Filipa Jakuba chrousti hučí, o Martině studený vítr fičí.
Je-li o dni svatého Floriána veliký vítr, jest toho roku mnoho ohňů.
Stanislavova jařice, Urbanův oves a Vítův len vyhánějí hospodáře z domu ven.
Roj, který se v máji rojí, za plný vůz sena stojí; ale o svatém Jáně ani za vodu džbáně.

SVATÝ JENE Z NEPOMUKU, DRŽ NAD NÁMI SVOJI RUKU…

Stranu připravila Líba Novotná

KVĚTEN
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Národní garda v Harrachově v roce 1938
Poznání spolkového života německé 
majority i české menšiny v Harrachově 
před rokem 1945 jsme stále dost dluž-
ni. Jedním z dnes již zapomenutých 
místních českých spolků byla Národní 
garda, která v Harrachově existovala 
pouze v roce 1938.
Národní gardy vznikaly v Českosloven-
sku oficiálně od roku 1935. Úkolem 
těchto občanských polovojenských 
organizací bylo pomáhat armádě 
v době mobilizace či vyhlášení války, 
jejíž vypuknutí bylo v polovině 30. let 
rok od roku reálnější. Tehdy se měly 
ujmout strážní a pořádkové služby. 
Aby mohly gardy v případě zvýšeného 
ohrožení republiky skutečně své poslá-
ní plnohodnotně vykonávat, podstu-
povali jejich členové výcvik podobný 
tomu vojenskému.
Členskou základnu gard tvořili zejména 
muži, ale přijímány mohly být i ženy, 
a to za předpokladu, že při gardě fungo-
val ženský odbor. Členem Národní gar-
dy se mohl stát pouze československý 
státní občan slovanské národnosti. V řadách gardistů bychom 
našli dělníky, živnostníky, zemědělce, legionáře, vojáky v zá-
loze, členy Sokola, Dělnické tělocvičné jednoty atd. V případě 
menšího počtu tu vzniklo družstvo (četa), které podléhalo 
nejbližší gardě. To byl právě i případ Harrachova.
Členové, kteří se mezi sebou navzájem oslovovali bratře, 
mohli v rámci gardy získat i poddůstojnické, rotmistrovské 
či důstojnické hodnosti. Pouze řádní gardisté měli právo 
nosit zbraň a stejnokroj. Obstarání výstroje (stejnokroj měli 
gardisté po vzoru vojenských uniforem) ovšem leckteré gardě 
dělalo finanční problémy.
Jedna z prvních gard v regionu na pomezí Krkonoš a Jizer-
ských hor byla Národní garda 39 z Tanvaldu, založená 
10. března 1935. Ta záhy expandovala i do okolí. V roce 1938 
tak měla své čety ve Smržovce, Jiřetíně pod Bukovou 
a Harrachově. Víme také, že gardisté z Tanvaldu a Velkých 
Hamrů dne 9. srpna 1936 asistovali u slavnostního otevření 
nové budovy českých škol v Harrachově-Novém Světě.
Národní garda byla v Harrachově založena v dubnu 1938. Za 
jejím zrodem stál odbor Národní jednoty severočeské (dále 
NJS) v Harrachově, podle jehož odhadu jej měla garda v po-
čátcích stát asi 6 000 Kč. Funkcionáři tohoto spolku popsali 
v červenci 1938 důvody, proč gardu v Harrachově založili: 
„Již v zimních měsících (zima na přelomu let 1937/38, 
pozn. O. V.) byli jsme si vědomi hrozícího nám nebezpečí se 
sousedství našeho státu a se strany našich něm. spoluobča-
nů, hledali jsme cesty, abychom nějak mohli chrániti naše 
české občany, rodiny a i brániti naši vlast. Rozhodli jsme se 
založiti nár. gardu, která jedině organisačně může poskyt-
nouti v obraně nejlepší záruky.“ Gardu podporoval v jejích 
počátcích nejen zdejší odbor NJS, ale i Národní garda 39 
z Tanvaldu, která ji částečně vyzbrojila a pomáhala i s prv-
ními průpravami. Harrachovská garda měla zprvu 40 členů, 
ale v květnu 1938 stoupl jejich počet na 70. Do budoucna se 

počítalo s tím, že by mohla sdružovat až 
100 osob.
Záhy po svém vzniku se harrachovští 
gardisté aktivně zapojili do obrany 
čs. republiky. V civilním oděvu a beze 
zbraně, ale o to s větším nadšením, 
hlídali přechody u hranic a záseky, které 
byly v noci z 20. na 21. května v rámci 
mimořádných vojenských opatření 
narychlo vytvořeny. Jiní členové gardy 
spolu s dalšími místními obyvateli byli 
jako vojáci v záloze v tuto dramatickou 
noc povoláni do čs. armády. Následně 
byli urychleně vyzbrojeni a již během 
jedné hodiny stáli na hranicích s Ně-
meckem. Opatření, která tehdy čs. vláda 
provedla, přinesla do pohraničí v době 
konání voleb do obecních zastupitelstev 
potřebný klid. To platilo i v případě 
Harrachova, jak uvádí soudobá zpráva 
místního odboru NJS: „Za ranního 
svítání (21. května 1938, pozn. O. V.) 
začalo hloučkování něm. občanů, ti však 
vidouce, jak jim ten den přinesl zklamá-
ní, nemohli ničeho podniknouti. Během 

několika hodin ztichli i s jejich provokací.“ Volby do obecního 
zastupitelstva proběhly v Harrachově dne 29. května 1938. 
KSČ v nich obdržela 104 hlasů (zisk 2 mandátů v obecním 
zastupitelstvu), Sudetoněmecká strana dostala 637 hlasů 
(14 mandátů), německá sociální demokracie 34 hlasů (1 man-
dát), Československá demokratická volební skupina 269 hlasů 
(5 mandátů) a Česká soc. dělnická volební skupina, vzniklá 
spoluprací českých sociálních demokratů a národních socia-
listů, 87 hlasů (2 mandáty).
Národní garda zřejmě nechyběla na hraničářském srazu, 
který proběhl 21. srpna 1938 v Harrachově-Novém Světě. 
Dle dochovaného odznaku víme, že na této manifestaci za 
obranu čs. republiky se kromě KSČ podílela i Českosloven-
ská strana národně socialistická, jenž měla ve znaku zkřížené 
kladivo a brko, a také její polovojenský pořadatelský sbor Stráž 
svobody (zkratka SS), který podobně jako gardisté také aktiv-
ně vystupoval proti nastupujícímu fašismu. Akce, kde se sešli 
Češi i Němci, skončila slavnostní přísahou 5 000 přítomných, 
ve které slíbili, že jsou připraveni položit život za obranu 
a celistvost čs. republiky.
Zpátky ale ke gardě. Náš region zprvu spadal pod III. oblast-
ní velitelství Národních gard v Turnově. Víme, že cvičení 
III. oblasti Národních gard proběhlo dne 4. září 1938 v pro-
storu mezi Bakovem nad Jizerou a Mladou Boleslaví. Účast-
nilo se ho 1 200 gardistů a nechyběla ani tanvaldská garda 
se svými četami ze Smržovky, Jiřetína pod Bukovou a Harra-
chova. Námětem tematického cvičení bylo: „ukončení přítrže 
záškodnictví ilegálních tlup“. To je prozatím poslední známá 
zpráva o činnosti harrachovské gardy. Lze se ale oprávněně 
domnívat, že se aktivně účastnila obrany čs. republiky i na 
podzim 1938. Nedlouhá existence gardy skončila v říjnu 
1938, kdy se Harrachov stal součástí nacistického Německa.

 O n d ř e j  Va š a t a
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KRKONOŠE – SVAZEK MĚST A OBCÍ

Podkrkonošské Vysoké nad Jizerou, rodiště JUDr. Karla 
Kramáře, českého a československého politika, po roce 1918 
prvního ministerského předsedy ČSR, za světové války účast-
níka odboje, dlouholetého předsedy Československé národní 
demokracie a později Národního sjednocení, městečko, ve 
kterém se letos na podzim uskuteční jubilejní 50. ročník – 
Krakonošova divadelního podzimu, bylo hostitelem pracov-
níků informačních center Krkonoš. 
 
Setkali se pod koordinační taktovkou Regionálního turis-
tického informačního centra Krkonoše Vrchlabí v malém 
sále divadla Krakonoš. Informačně přínosnou byla prezen-
tace aktuální činnosti Svazku Krkonoše, kterou představila 
ředitelka Ing. Eva Šulcová. Seznámila s projekty Krkonoše ze 
sedla kola, Krkonošské cyklobusy, Pohádkové Krkonoše a Kr-
konošská pivní stezka. Představila YouTube kanál Krkonoše 
– svazek měst a obcí, resp. nová cyklovidea a brožurku výletů 
„Krkonošemi na kole“. Pozvala na tradiční zahajovací jízdu 
Krkonošským cyklobusem, která se uskuteční 1. 6. 2019. Se-
známila s novinkami, mezi které patří např. trasa cyklobusu 
do Kuksu a možnost objednání autobusu pro skupinu s více 
než 15 lidmi. Představila záměr aktualizace hry Pohádkové 
Krkonoše pro rok 2020 a letošní soutěž o voucher na služby 
v Resortu sv. Františka (Erlebachova bouda). Uvedla změnu 
na Krkonošské pivní stezce, která letos zahrnuje pivovary: 
Hendrych, Medvěd, Fries, Trautenberk a Pecký Pivovar. 
Informovala o spolupráci s novináři, s nimiž proběhly press 
a influencer tripy. Žurnalisti v termínu 19.–22. 2. 2019 zaví-
tali do Rokytnice nad Jizerou, Pasek nad Jizerou, Harracho-
va, v termínu 12.–14. 3. 2019 do SkiResortu, do Děčínské 
boudy, na Sněžku, do Janských Lázní a na Stezku v korunách 

stromů. V rámci prezentací na veletrzích cestovního ruchu 
byla zajištěna účast manažerů Svazku na Regiontour (ve spo-
lupráci s Trutnovem), Holiday world (ve spolupráci se Špin-
dlerovým Mlýnem), Infotour Hradec Králové, Euroregion 
Tour Jablonec nad Nisou, For Bikes Praha (na stánku KHK 
Trutnov, Krkonoše na stánku LK), Liberecký jarmark, Králo-
véhradecké krajské dožínky, Maloúpský jarmark, v Drážďa-
nech (na stánku LK), MTT Wroclaw, Löbau (na stánku LK), 
Lipsko (nově na stánku CzT), Štětín, Varšava, jednodenní 
akce Drážďany (LK). V závěru E. Šulcová vyzvala přítomné 
k možnosti publicity na FB krkonose.eu nebo v newsletteru. 

Zajímavým a pestrým blokem bylo představení aktivit v jednot-
livých oblastech, které ve Vysokém nad Jizerou reprezentovalo 
Regionální turistické informační centrum Krkonoše Vrch-
labí a infocentra Janské Lázně, Špindlerův Mlýn, Hostinné, 
Jilemnice, Harrachov, Rokytnice nad Jizerou, Trutnov, Žacléř, 
Vysoké nad Jizerou. Zástupkyně Asociace turistických infor-
mačních center představila novinky a pozvala 4.–5. 4. 2019 
do Luhačovic na celorepublikové setkání u příležitosti 25 let 
činnosti. 

Po jednání hosté zhlédli ukázku divadelního a loutkového vy-
stoupení, hru na flašinet, prohlédli velký divadelní sál s histo-
rickou malovanou oponou a nahlédli do zákulisí. Procházkou 
ke Kramářově vile a exkursí do vlastivědného muzea ukončili 
setkání. Další se uskuteční 25. dubna 2019 v Harrachově. 

Z  p o d k l a d ů  A l e n y  M r k v o v é  a  K a r l y  S v a t é 
z p r a c o v a l a  D .  P a l á t k o v á .  D u b e n  2 0 1 9 .

Vysoké nad Jizerou bylo štědrým hostitelem

Zdravotnická záchranná služba Libereckého kraje bude od 
letošního 15. 5., tedy ode Dne linky 155, oceňovat ty, kdo 
svým příkladným postupem výrazně přispějí k záchraně 
lidského života. Záchranáři tak chtějí vyzdvihnout důleži-
tost těch, kdo na operační středisko volají a poskytují první 
pomoc do příjezdu sanity. O každém konkrétním ocenění 
budou rozhodovat právě operátoři linky 155. Ocenění bude 
symbolické, vybraným lidem, jejichž postup při telefonátu 
nebo postup při záchraně pacienta, bude příkladný, zašle 
ZZS LK poděkování a samolepku s nápisem „Pomohl jsem 
zachránit lidský život.“ Počet těch, kdo ji získají, odhaduje 
tiskový mluvčí ZZS LK Michael Georgiev na cca 20 ročně. 
„Lidé, kteří volají na linku 155, jsou většinou ve velkém 
stresu. Chceme tímto způsobem poděkovat těm, kdo se mu 
nepoddají a v zájmu záchrany lidského života zachovají 
chladnou hlavu. To nám v naší práci velmi pomáhá,“ vysvět-
lil Georgiev.
Minuty od prvního zavolání na linku 155 do okamžiku, kdy 
přijede zdravotník, ubíhají někdy velmi pomalu. Právě ony 
ale mohou být pro přežití postiženého a další kvalitu jeho 
života, rozhodující. „Jsou to minuty, kdy záchrana života 
leží na volajícím a jeho spolupráci s operátorem dispečin-
ku. Musí přesně popsat situaci na místě a přesně dodržet 

pokyny zdravotnických operátorů. I pro nás jsou ty minuty 
někdy velmi dlouhé,“ popisuje Kramář.
„Dobrý den, záchranná služba. Jak Vám mohu pomoci?“ 
Stejná nebo velmi podobná věta zazní přitom po celé repub-
lice každých 15 vteřin. Každých 15 vteřin se najde někdo, 
kdo nutně potřebuje pomoc zdravotníků pro sebe nebo 
pro své blízké. Každých 15 vteřin operátoři na dispečinku 
rozhodují, kam poslat sanitu, kam lékaře, kam „jen“ zdra-
votníka. Každých 15 vteřin rozhodují o lidských životech. 
Každých 15 vteřin aktivně pomáhají. Provoz linky 155 je 
nepřetržitý. Nestane se, že by vyzvánějící telefon nikdo 
nezvedl.
Právě proto je pro operátory spolupráce s těmi, kdo jsou 
na místě u zraněných nebo nemocných, tou nejdůležitější. 
Musí se spolehnout na jejich popis situace a musí jim posky-
tovat pokyny tak, aby je správně pochopili a aby i naprosto 
neinformovaný člověk dokázal zabezpečit první pomoc 
postiženému, případně sám sobě. Pro tuto činnost jsou 
operátoři speciálně vyškoleni. Právě proto mohou prostřed-
nictvím telefonu pomoci volajícímu provádět postupy pro 
záchranu života do doby, než na místo dorazí záchranáři.
Den linky 155 si připomínáme 15. května.

Zdravotnická záchranná služba ocení postup volajících
ZDRAVOTNICKÁ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA LIBERECKÉHO KRAJE



Město Harrachov  
a 

volejbalový oddíl TJ Jiskra Harrachov 
 

pořádá 
 

19. ročník mezinárodního turnaje ve volejbalu amatérů smíšených 
družstev /minimálně 2 ženy/ 
 
 

„O PUTOVNÍ POHÁR  
MĚSTA HARRACHOVA“     

 
 

dne 8. června (sobota) 2019 
 od 9.00 hodin 

 
v areálu volejbalových kurtů TJ Jiskra Harrachov u 

fotbalového hřiště 
 
Pravidla: 
V průběhu utkání lze libovolně střídat libovolný počet hráčů. 
Rozlosování do skupin a hrací systém bude určen až bezprostředně před 
zahájením turnaje na základě skutečného počtu zúčastněných družstev. 
 
Startovné činí 500 Kč na družstvo (team) a je splatné při prezentaci. 
 
Občerstvení – možno zakoupit na místě (párek, pivo, nealko). 
 

Pořadatel žádá o závazné písemné potvrzení účasti do 
pátku 31. 5. 2019 na adresu bartosjoska@seznam.cz nebo 

na telefon +420 604 283 707 
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté výročí svého narození, a to po-
čínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme každý rok. Ti z vás, kteří si nepřejete být ve společenské 
rubrice zmíněni, sdělte, prosím, svůj požadavek Lence Skrbkové na telefonní číslo 775 124 746. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA PRO MĚSÍC  KVĚTEN

MĚSÍC KVĚTEN 2019

Všem jubilantům 
přejeme do dalších let 
mnoho radosti, pohody 
a především pevné zdraví.

Která z harrachovských závodnic (SKP Harrachov) dosáhla 
nejlepšího umístění i v celkovém pořadí Českého poháru 
v biatlonu, kde skončila na druhém místě z 54 klasifikovaných 
závodnic a celkové prvenství jí uteklo o 0,20 bodů?

1. Andrea Pánková
2. Eliška Seidlová
3. Valerie Křížová

Své odpovědi, včetně uvedení Vašeho jména, adresy, tele-
fonního čísla, zasílejte do 20. května 2019 na adresu: Město 
Harrachov – Harrachovský zpravodaj, Harrachov 150, 512 46 
Harrachov nebo mailem na zpravodaj@harrachov.cz. 
Z došlých správných odpovědí bude vylosován jeden soutěžící, 
který obdrží výhru v podobě praktického bločku vybaveném 
psacími potřebami. Správná odpověď na soutěžní otázku 
v dubnovém zpravodaji, která zněla: V měsíci březnu proběhl 
již 73. ročník tradiční harrachovské akce Příjezd Krakonoše. 
Každý rok se průvodu zúčastní několik desítek originálních 
a veselých masek. Kdo v letošním roce zvítězil v kategorii Děti 

– skupina? Výzkumný ústav bezhlavý. Pro měsíc duben zaslala 
správnou odpověď a byla vylosována paní Martina Horáčková 
z Harrachova. Gratulujeme!

POZVÁNKA Z KRNAPU

Harrachovský zpravodaj vydává město Harrachov, čp. 150, Harrachov, 512 46. Příspěvky či inzerci zasílejte na adresu redaktorky 
Lenky Skrbkové (zpravodaj@harrachov.cz, tel.:  775 124 746) nebo zanechávejte v podatelně městského úřadu. Nevyžádané příspěvky 
se nevracejí. UZÁVĚRKA ČERVNOVÉHO ČÍSLA  JE 20. 5.  Evidenční číslo MK ČR E 15902. Sazba D. Hloušek, tisk SURA s.r.o.

Rozměry plošné inzerce HZ
1/1 - celá strana - 190 x 270 mm (š x v) 1000 Kč 
1/2 - půl strany na výšku - 95 x 270 mm (š x v) 600 Kč 
1/2 - půl strany na šířku - 190 x 135 mm (š x v) 600 Kč 
1/4 - čtvrt strany na výšku - 95 x 135 mm (š x v) 400 Kč
1/4 - čtvrt strany na šířku - 190 x 65 mm (š x v) 400 Kč
1/8 - osmina strany na výšku - 95 x 65 mm (š x v) 200 Kč

POZVÁNKA

Kusá Angela 88
Kotaška Jiří 84
Bulušková Eva 80
Vydlák Jan 80
Hendrych Ivan 75
Stříbrný Pavel 65
Hudeček Jan 65
Novotný Vlastimil 60
Frydrych Luboš 60
Jeníková Yvonna 60
Bubík Stanislav 60



Čarodějnice v MŠ
Foto: archiv MŠ

 SKHA Harrachov
Foto: archiv SKHA

 SKP Harrachov
Foto: archiv SKP


